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Editorial 2 

Portal et 

quest mes de novembre tenim dos petits aconteixements- petits 
per a la Humanitat, molt grossos per a nosaltres- per anunciar

vos i per compartir amb tots vosaltres. 
D'una banda, com haureu pogut comprovar a la portada, amb aquest 

número arribam a una xifra rodona d'exemplars de Cap Vermell: 250! És un 
d'aquests dígits que sempre fan il·lusió, com si assolir-lo suposàs la consecució 
d'una fita una mica més important que la del número 249 o la del 251. Ens ha 
costat gairebé 23 anys, ser aquí on som, i molts de vosaltres ens heu fet costat 
des del primer dia, sense que pogueu imaginar com us ho agraïm. 

Quan publicàrem el número 200 férem una festa ben sonada. Ara, en 
canvi, no hem preparat res d'espeCial. I és que, des que instituírem el Premi 
Cap Vermell, de celebració en feim una cada any i, ben mirat, no cal afegir 
més llenya al foc. De manera que, com en anys passats, el primer dissabte de 
febrer ens trobarem per a celebrar aquest número 250 i per a lliurar, com és 
lògic, el nostre guardó anual. 

Com també haureu llegit en portada, el Premi Cap Vermell 2003, que 
arriba a la seva quarta edició, aquesta vegada anirà a mans del Centre Cultu
ral Banda de ~Música de Capdepera. Els vostres vots així ho han decidit, i 
nosaltres acceptam encantats aquest veredicte. 

Pensam que "aquesta" banda de música, la que el proper mes de febrer 
rebrà un premi que ja ha acceptat, representa "totes" les bandes música que al 
llarg dels anys s 'han succeït en el nostre poble, a vegades sense solució de 
continuïtat, d'altres després de trencaments i ruptures més o menys traumàtics. 
El Centre Cultural Banda de Música de Capdepera, pensau i pesnam, en
carna, a més de la inevitable devoció gabellina per 1 'art musical, els valors de 
l'altruïsme i la generositat cap a la societat d'on neix i que l'agombola. Moltes 
de generacions d'infants i joves del nostre poble s'han anat incorporant a la 
vida col·lectiva amb el lligam de la música com un dels cordons umbilicals que 
els ha mantigut units a la societat. Mentrestant, la banda ha anat revertint a 
aquest poble tot el que d'ell ha rebut, amb èpoques més brillants i d'altres de 
discórrer més modest, però sempre com a referent indispensable del nostre 
batec cultural. 

En un món que viu una època convulsa i de notable confusió ideològica, 
quan d'un costat i de 1 'altre hi ha gent entossudida a fomentar 1' enfrontament 
de cultures i civilitzacions, la tasca de formiguetes com Cap Vermell sembla 
ben inútil. La nostra desaparició passaria gairebé inadvertida. I, malgrat tot, 
aquí som, 250 números després, disposats a lliurar el nostre premi a la banda 
de música i creient que, tan modestament com vulgueu, tenim l'obligació de 
treballar per un món millor. Això és, per un món sòlidament assentat en els 
valors humans. 
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Plaça 
des 

Si fiar 

Conveni 
Aquest mes han començat les 

negociacions entre els representants de 
1' A juntament i els delegats sindicals dels 
treballadors de 1 'Ajuntament de 
Capdepera. La comissió encarregada 
d'iniciar les converses ja ha tingut els 
primers contactes i, n priori, aquestes es 
preveuen llargues i complicades atenent 
els interessos reivindicatius del s 
col·lectius implicats (policia local, 
administratius, brigada ... ) i la minva de 
recursos econòmics dels ajuntaments, que 
pot obligar a mesures restrictives en la 

''SA 

lRA'' 
CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

despesa corrent. Quasi tots els 
representants dels treballadors 
pertanyen a la policia local, que cal 
recordar que plantejà diverses 
accions reivindicatives a la passada 
legislatura. 

Plataforma 
La Plataforma pel Tren de 

Llevant ha iniciat a Capdepera la 
mobilització per fer possible que, 
aquesta vegada, la concentració 
anual de reivindicació d'aquestmedi 
transport, tengui lloc al nostre 
municipi. Hem de recordar que cada 
any s 'ha anat celebrant a distints 
municipis, des de 1998, pels qual 
passava el tren, o pels quals hauria 
de passar en un futur que esperam 
no massa llunyà. A la primera re
unió de dia 31 d'octubre hi 
participaren una quinzena de 
representants de diverses 
associacions i col·lectius, a més de 
persones a títol individual, que han 
augmentat en reunions posteriors. 
La Plataforma resta oberta a 
qualsevol suggeriment i convida tots 
els habitants del municipi a partici
par activament en l'organització de 
la que es vol que sigui una gran 
festa. Ara per ara s 'han començat 
a crear comissions per a organitzar 

3 

els diversos aspectes de la marxa i 
per a l'acollida dels participants. Les 
dates de celebració no s'han concretat 
però es parla del darrer diumenge 
d'abril o primer diumenge de maig 

Sant Antoni 
La comissió que ha pres la ini

ciativa d'organitzar la festa de Sant 
Antoni, la nova Obreria, també s'està 
reunint periòdicament per a fer-se 
càrrec d'aquesta celebració, de la qual 
se'n volen potenciar les activitats més 
genuïnes, així com recuperar-ne els 
aspectes més tradicionals. Una tasca 
dificil, en qualsevol cas, ja que la festa 
ha anat degenerant a poc a poc, fins a 
esdevenir una carícatura folklòrica. 
Esperam que els joves que s'hi han 
posat al davant tenguin encert. De 
moment han iniciat converses amb 
distints sectors, escoles, associacions, 
antics obrers, amb la finalitat 
d'arreplegar idees i opinions. 

S'està treballant en la 
recuperació de la música i vestimenta 
tradicional. 

Cala Mesquida 
La urbanització de sa Mesquida ha 

estat, tot i la seva legalitat, un dels 
darrers grans atemptats urbanístics i 
paisatgístics de 1 'illa de Mallorca, molt 
en consonància amb el procés de 
"balearització" del nostre municipi -
Cala Lliteres, Font de Sa Cala, 
Canyamel. .. també s 'hi podrien 
incloure. I tot això com a fruit d'unes 
tan consensuades com expansionistes 
Normes Subsidiàries en vigor. Molts 
pensam que l'anterior equip de govern 
no va saber o no va voler negociar amb 
la propietat per mirar que el resultat a 
sa Mesquida representàs una 
urbanització menys impactant. Com a 
umc punt positiu hi trobam 
1' enderrocament de 1' antic hotel situat 
al bell mig del penya-segat, reconvertit 
en un passeig i una obertura cap a la 
mar més que acceptables. Amb 
l'aprovació d'una llicència d'execució 
d'obres per a construir un xalet (que 
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poden arribar a ser tres), per part de 
l'equip de govern PP-Es Grup, es 
malmetrà un poc més aquell bocí de 
costa. Aquesta pot ser una acció de fort 
impacte que no sabem si es podria 
haver evitat (es tracta de sòl urbà), però 
al manco hagués valgut la pena inten
tar-ho. És curiós que la història 
comenci per devers 1' any 2001, quan el 
PSM i es Grup sol·licitaren la 
desqualificació dels terrenys on es 
pretenia construir 1' esmentada 
edificació. Crida l'atenció que aquella 
demanda de desqualificació no fos 
tinguda en compte, i així mateix que el 
regidor d'Urbanisme de l'actual govern 
municipal, Antoni Muntaner, no 
s'interessàs per saber com es trobava 
la situació d'aquella parceHa. Ara s'ha 
aprovat definitivament un projecte que 
abans el mateix Muntaner qualificà 
d'inadmissible. Encara no han 
començat les obres ... 

Tots Sants 
El dia acompanyà la celebració 

de la tradicional festa de Tots Sants i el 
cementeri presentà la sev amillor cara, 
que és la que ens mostra cada anys per 
aquestes dates. Enguany, a més de 
millores en els accessos des de 
Capdepera, s'acabà la tercera fase 
d'ampliació del recinte, cosa que ha 
suposat un increment de 62 tombes i 
400 nínxols (896 unitats d'enterrament 
noves). L'obra ha previst zones 
ajardinades i de passeig entre les 
edificacions, que ajuden a mantenir 
1' aspecte acollidor, característic del 
nostre cementeri. 

Dones 
Sota el títol de "Dones 

fotografien Dones", a la sala 
d'exposicions de can Creu 
d'Inca hem pogut veure, del 
21 al 25 de novembre, una 
exposició de les fotografies 
guanyadores del concurs 
promogut per l'Institut de la 
Dona. Dia 25, amb motiu del 
dia mundial contra la violència 
de gènere, va tenir lloc la 
cloenda d'aquesta exposició, 
amb la lectura d'un manifest 
contra aquest problema de gran 
impacte en 1' opinió pública. 

Depuradora. 
Si el cementeri creix per 

1' increment del nombre de 
defuncions que es produeixen en el 
nostre municipi, els vius freturen que 
altres serveis augmentin la seva 
capacitat per donar 1' abast a la de
manda existent. Així, a hores d'ara 
s'està ampliant la capacitat de la 
depuradora de Capdepera, a fi de 
poder arribar a tractar prop de 1 O. 000 
metres cúbics, davant dels 3.000 
actuals. La gerent de l'IBASAN 
visità les obres acompanyada de la 
regidora de Medi Ambient i el batle, 
i va comprovar in situ la marxa les 
obres, que tenen un pressupost de 
3.234.462 euros. Bàsicament, les 
obres consten d'una nova línia de 
tractament biològic, una unitat de 
tractament de fangs i un nou 
pretractament de les aigües fecals . 
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Espai, Manuela Martin 

Poliesportiu. 
A la fi s 'ha fet la concessió del 

bar del poliesportiu. Només s'hi 
presentà una empresa i, evidentment, 
se'n dugué la concessió en complir els 
requisits imposats per l'Ajuntament. 
Així hem pogut saber que el lloguer és 
de 10.100 euros anuals i que el 
concessionari es compromet a mantenir 
obert el bar entre les 12 i les 24 hores, 
cada dia. Maria Luisa i Bernardo, 
coneguts restauradors 4ue ja duen el 
bar de l'institut, pretenen obrir al més 
aviat possible. Sort. 

Voluntaris 
Un any més, des del 

departament d'assumptes socials de 
1 'Ajuntament, s'ofereix la possibilitat de 
col·laborar amb el Programa de Reforç 
Escolar. Aquest treball de voluntariat 
pretén tutoritzar un alumne amb 
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dificultats d'aprenentatge i ajudar-lo a 
fer les tasques escolars i a millorar així 
el seu rendiment acadèmic. Donat que 
es tracta d'una tasca de tutoria 
individualitzada, cal compta,r amb un 
bon nombre de col-laboradors (no és 
requereix cap preparació especial) amb 
ganes de dedicar una part del seu temps 
a ajudar nins i nines que a qui fa falta 
una major atenció de la que reben. 
Si voleu col·laborar, us podeu posar en 
contacte amb Antònia Lechón, Antoni 
Perelló i Teresa Flaquer, a 1' àrea de 
serveis socials de l'Ajuntament, al matí 
(telèfon 971819201). 

Butlletí 
No hi ha legislatura que 

I' Ajuntament no es decideixi a fer un 
butlletí d'informació municipal. 
D'entrada, tots parteixen amb bones 
intencions i prediquen allò de 
l'objectivitat, la informació i la 
participació del ciutadà.. . i acaben 
com solen acabar aquestes coses: amb 
una tudada de doblers per a més glòria 
de l'equip de govern de tom. Amh això 
no volem ser negatius, però si 
escèptics. Ara, la regidoria de cultura 
i la de participació ciutadana pretenen 
obrir una nova etapa de la revista mu
nicipal, inicialment bimensual, i per això 
foren convocades, dia 6 de novembre, 
les distintes associacions locals, a les 
quals s'oferiren les planes de la futura 
publicació per a divulgar les seves 
activitats. Inicialment, 1' encarregada de 
dur endavant aquest butlletí serà la cap 
de premsa de l'Ajuntament. 

Cca la. 

Un altre tema de caue 
informatiu municipal és l'intent de 
reobrir l'emissora de ràdio munici
pal. En aquest cas es pretén poten
ciar-la mitjançant un taller organitzat 
pel Centre Jove, però ara mateix no 
se sap quina orientació se li donarà ni 
si s'obrirà a la participació ciutadana. 
Del que sí que es parla de canviar la 
seva ubicació. 

Identificació 
La premsa de Mallorca es va 

fer un fort ressò de la mort del veí de 
Cala Rajada Jaume Fuster Lareu, de 
la qual n'inform~rem el mes passat. 
Després no saber-ne res més en tot 
aquest temps, ara hem pogut llegir a 
la premsa de Ciutat que la guàrdia 
civil hauria identificat el presumpte 
autor de la pallissa que acabà amb la 
vida de Jaume Fuster, tot i que, 
almenys a I 'hora de tancar aquesta 
edició, encara no hauria estat 
detingut. Aquesta notícia ha despertat 
molt d'interès en el nostre poble, ja 
que la gent es mostra molt 
impressionada i preocupada per WlS 

fets tan violents; i que-per desgràcia 
es produeixen amb més freqüència 
de la que tots desitjaríem. 

Pilons 
Uns panells informatius (no se sap ben 
bé de què informen) o simplement 
indicatius de les parades dels 
autobusos, de recent aparició a distints 

s 

indrets del municipi, no fan més que re
cordar-nos el lamentable estat del 
transport públic a Capdepera. Es tracta 
d'una mesura d'allò més inútil. Ja 
valdria més que la Conselleria de 
Transports es dedicàs a exercir 
adequadament les seves competències, 
com és ara comprovar el compliment 
de rutes i horaris , el tracte als 
passatgers, la regulació de preus, etc ... 
Pel que fa al city bus (vaja nom!) les 
freqüències, horaris i rutes són un 
veritable misteri, la inforinació insuficient 
i les aturades tercermundistes. 

En lloc de promoure autèntiques 
solucions per al transport públic -rutes 
ràpides i econòmiques, enllaços amb 
l'hospital de Manacor i el tren, 
construcció d'una terminal, informació 
acurada, compliment d'horaris i 
comoditat del servei- se'ns despeja amb 
panells que el que fan més és nosa. 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Nadal 
No, Nadal no ha arribat encara, 

. però el que són els llums nadalencs ja 
fa temps que adornen els nostres 
carrers. No hi ha gaire novetat, és a 
dir, que són els mateixos llums en els 
mateixos llocs. 

Confraria 
La Confraria de Pescadors 

"Verge del Carme" renovà els seus 
càrrecs. El nou patró major n'és ara 
Bernat Martí (amb el qual hem 
mantingut una conversa que reproduïm 
a les planes interiors), a qui 
acompanyen Joan Ramon Esteva i Pe
dro Fuster com a vice-patrons majors. 
Els vocals són: Joan Fuster, José Uceda, 
António Vicens, Joan Mercant, Pere 
Mercant, Baldomero Gutiérrez i Simón 
Pérez. 

Bàsquet 

públic, el club de bàsquet Atlètic Es
colar va fer la presentació dels seus 
equips al pavelló d'es Figueral. La 
festa s'incià després del partit dels 
juvenils contra l'equip De la Cruz de 
Ciutat (amb derrota dels jugadors 

Amb notable presència de locals) i comptà amb la presència del 

r------------------- president de l'Escolar 
Miquel 8estard; el 

GRUP MUNTANER- RIBOT, S.L. batle, Joan Ferrer; la 
Antonio j. Muntaner Pomar regidora de Benestar 

t:'lniiTERRE, 1.11. 
Sf:GUIIOS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

novomedic,s.a. 

POMPAS FUNEBRES 

Social, Maribel Vi-
ves; i el d'Esports, 
Mateu Melis. L'acte 
començà amb un ball 
de "les animadores" 
de Marga Servera, la 
presentació dels 
jugadors, a qui es 
lliurà una bossa amb 

6 

berenar a jugadors, socis i espectadors, 
servit pels nous concesionaris a les 
dependències del bar. 

Rellotge 
El rellotge de l'església de Sant 

Bartomeu, mai no ha marcat les hores 
com cal. Poc després d'haver-se 
instal·lat, o el minuter anava endavant 
u massa lau'l:ra. Ai'a 4ualsevul 
coincidència amb l'hora real és pura 
casualtiat. L'Ajuntament ha dedicit 
arranjar la maquinària (el pressupost 
puja a 5.395 euros), de manera que si 
es fa una bona feina el rellotge, a la fi, 
podria arribar a donar l'hora més o 
manco exacta. Ja veurem. 

Font de Sa Cala 
Després d'alguns, molts, d'anys, 

s'ha recuperat el vell projecte 
d'enllaçar sa Font de sa Cala amb 
Canyamel, per mitjà d'un vial. 

~~~e 
~Tuqueria 
T~l. 97!818143 

diversos obsequis, i un 
concurs de "triples" 
amb jugadors de totes 
les categories, i de tirs 
lliures a càrrec de Segons Antoni Muntaner, es 
nins de l'escola de tractadefercomplirunpacteurbanístic 
bàsquet. Al final, pa- (que paisatgísticament ha costat molt 
Tes I mares car a Capdepera) pel qual 
s'animaren a fer tirs s'urbanitzaven una part de Canyamel 

C/. S'alzinar, 18-07580 CAPDEPERA 
Tel.97156 30 96- Tel. Móvil 617 39 29 29 -Fax 97156 53 JO 

lliures, amb desigual i, en contrapartida, els promotors 
fortuna, això sí, amb construirien l'esmentat vial. D'això fa 
una gran animació 16 anys i ningú s'havia decidit a exigir 
dels jugadors. En la seva realització. No hem vist el 

'"-------------------....J acabar s'oferí un · - .ProJecte, si n'hi ha un de fet, però 
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sembla que serà peatonal, només hi 
podran passar vianats i bicicletes, 
essent de pas restringit a vehicles de 
tracció mecànica (bombers o policia 
en cas d'emergències). Esperam que 
estigui integrat en el paisatge, ja que 
discorr per una zona protegida de 
gran valor natural. Es preveu 
incloure-hi l'accés al poblat del 
Talaiot des Gegants. 

Concert 
L'escola de música, una 

vegada instal·lada en el nou edifici 
de sa Pedrera, ha iniciat el amb un 
considerable increment de la matrí
cula. En la nova ubicació ja s'hi han programat algunes 
activitats acadèmiques i divulgatives com el primer concert 
didàctic ofert per Manolo Muntaner, Bernat Xamena, Da
vid Ortiz i Pere Joan Fuster, a alumnes i pares. En el marc 
de les festes de Santa Llúcia s 'hi ha desenvolupat un curs 
impartit per la professora Marta Vella, sota el suggerent 
títol de "Sensibilitat , Imaginació i Música" (dies 21 i 22) 
així com una conferència-audicióa sobre "La música pro
fana a l'Europa medieval: trobadors i Joglars", a càrrec 
de Laura Tai es i Marià Albero (dia 18). 

Santa Cecília 2003 
Però les activitats musicals d'aquesta Santa Llúcia 

d'enguany no acaben aquí.El Departament de Cultura i 
l'Escola de Música organitzaren un concert que va tenir 
lloc a l'església de Capdepera, el passat dia 22, a càrrec 
d'un quartet vocal de l'Estudi XX -Cor, de Catalunya, que a 
darrera hora substituí al quartet femení inicialment previst: 

7 

"Sixters". Així mateix, el diumenge dia 30 tengué lloc el 
tradicional concert de Santa Llúcia, oferit conjuntament 
per la Banda de Música i la coral s'Alzinar. 

Un programa, com es pot veure, prou ample i que 
abastà distints gèneres musicals d'èpoques ben diverses. 

Cala Agulla 
Dia 25 de novembre acabà el termini d'exposició 

pública del projecte de recuperació de les dunes de la 
platja de cala Agulla, que ha de dur a terme el Ministeri de 
Medi Ambient del govern central. 

El projecte dc recuperació puja a 872.692,14 euro s i 
podria entrar en el pressuposts de l'any 2005. 

Hi ha altres projectes d'aquest municipi que ja fan 
tard, com el del Sender de ses Pites i el projecte de 
recuperació de les dunes de sa Mesquida, que hauríeu 
d'executar-se amb els pressuposts de 2004. Però, ja se 
sap, per Madrid, "las cosas de palacio van despacio". 

Així lluïa la platgeta de Cala Rajada, a 
començament dels anys 60, segons una 
postal de l'època, vista des del Negresco. 
Resulta lamentable no haver pogut 
mantenir mínimament Ja idíl-Jica estam
pa de poble mediterrani anterior a Ja seva 
massificació i despersonalització. Cala 
Rajada va créixer massa a viat, sense 
planificació i sota el tutelatge de dirigents 
poc sensibles a Ja bell essa del seu poble. 
Evidentment eren altres temps, altres 
necessitats i altres valors... Per a Ja 
majoria, el ciment era sinònim de progés 
econòmic, de modernitat i benestar .. . 
Com ara. 
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El Consell de Mallorca invertirà més de despeses. Aquest major pes del departament d'Obres 

de 23 milions d' eUrOS als municipis Públiques es deu a l'augment del pressupost de bombers i 
a l'i crement de la partida de Serveis Tècnics. A més el 

de 1' illa de Mallorca. Consell de Mallorca destinarà a inversions en carreteres 
29.637.674 euros. Les biblioteques i museus, la direcció 

El Consell executiu del departament general de Joventut, la Promoció Cultural i el Centre Cul
d'Economia i Hisenda del Consell de Mallorca, tural La Misericòrdia són els responsables de 1' enorme pes 
Miquel Àngel Flaquer i la directora insular del departament de Cultura en les partides pressupostàries. 
d'Hisenda i Pressuposts del Consell de Mallor- Les partides més importants dins del departament 
ca, Maria del Mar Gual han presentat de Medi Ambient i Natura són la de Projectes de 
l'avantprojecte de1Pressupost2003 del Consell Conservació de la Natura, la de Ruta de pedra en sec i de 
de Mallorca. Finques Púbiques pròpies. La partida d'Informació Turísti-

ca del departament de Presidència també ha augmentat 
El pressupost per a l'any 2004 s'ha incrementat respecte a l'any anterior un 87,46 %. La major part del 

un 29,1 %. Aquesta gran variació anual del Pressupost del pressupost del departament de Cooperació local es destinarà 
Consell de Mallorca durant els darrers 5 anys és per mor a al Pla d'Obres i Serveis. 
l'increment de les competències transferides. És un ElConselldeMallorcadedicaràuntotaldeun17,11 
exemple, la competència en matèria de Carreteres va ser % del seu pressupost a realitzar inversions. En els darrers 
transferida al Consell de Mal orca en data de 1' 1 de gener cinc anys, les inversions realitzades pel Consell de Mall or
de 2002 i per a l'any 2004 es té previst un ingrés de 33,1 ca quasi s'han duplicat, sofrint un increment l'any 2003-04 
milions d'euros per aquest concepte. Per tant, aquestes del12,1 %. 
dues transferències de competències augmenten de forma L'avantprojecte destaca que el Consell de Mallar-
important la xifra de gestió. ca dedica més recursos a dotar de finançament a altres 

El departament d'Obres Públiques i el de Cultura institucions, com els ajuntaments, ja que les transferències 
del Consell de Mallorca són els departaments que més re- cap a l'exterior s'han incrementat un 43,69 %respecte a 
cursos gestionaran pel que fa a la distribució del Pressupost 1' any 2003 

COlMADO 

CADN Ol-V[R 
che que bo ! ! ! 

Ama[ia Garcia 
Nova secció de fruites i verdures 

Ca vostra I 

www. canoliver.es 
e-mail: canol iver@terra.es 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329 • móbil636 01 0118 

Dilluns a dissabte 
De 8,30 a 13,30 i de 16,30 a 20,30 h. 

Diumenge tancat 

<<Vies de .futur» 
Acabam de saber que el documental «Vies de 

futur», rodat a Mallorca, Suïssa, Galícia i Catalunya, ha 
estat preseleccionat per al 12è Festival Internacional de 
Tren i Cinema que s'ha celebrat del dia 24 al dia 28 d'aquest 
mes de novembre a Lille, França. 

La projecció de «Vies de futur» a Lille estava pre
vista per al passat dijous dia 27. 

http://www. cinerail-fest. com/ 
De moment, «Vies de futur» només 1 'han pogut veure 

els mallorquins a M7, Televisió d'Inca i a través del segon 
canal de Canal4, a més de les projeccions que s'han fet a 
Capdepera, Artà, Sant Llorenç, Manacor, Petra, Felanitx i Pal-
ma. 

«Vies de futur» neix de la necessitat d'explicar les 
raons que impulsen, any rere any, a centenars de persones 
del Llevant a caminar per damunt les vies abandonades 
reclamant el retorn del tren a aquesta comarca. La idea neix 
durant la primera d'aquestes marxes, l'any 98. Aquell mateix 
any, Miquel Piris (periodista) i Agustí Torres (càmera i 
realitzador) es posarem a treballar-hi. Parlen de la història del 
tren, de les causes de la seva desaparició, de 1' estat actual de 
la mobilitat a l'illa, de la tragèdia dels accidents de trànsit, del 
canvi climàtic, de com el tren és un element indispensable per 
a les societats avançades ... del futur de la mobilitat dels 
mallorquins. 
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Hi ha mesos en què, com dic sovint, em trob 
en blanc i no sé ni com l'he d'enfilar. I d'altres, en 
canvi - aquest n'és un -, hi ha massa material 
informatiu que sura pel meu cervell i em costa de 
processar-lo i destriar-hi allò que hauria de ser 
pertinent per a aquesta secció d'allò altre que no és 
més que fullaca. Bé, realment, de fullaca informati-

A~~ T~ -tt'ot~ 
-D~ ),' Ot-'1-U 
- T.cfDM~ 
-~kP~4 
- 7)-UD~ 

F~~H.cft-~1~ 
~H~~-~ 
J~H~~-~ T~J-'o.p. 

~R~-0/S10</~~22 
Td.: 111 S6S/2lf f.u-: 111 g1g301 
¿~:~@4114 

~- OIS/O <I~~~, SS 
1d!F~ 1/1 gJSOlf1 

9 

va en patim una invasió diària, i si no fos perquè 
procuram fer formiguers en el nostre enteniment, 
aviat seríem carn de psiquiàtric, si no és que ja ho 
som. 

És evident que, ara per ara, enmig de la 
balquena de coses que succeeixen al nostre voltant 
(1' Iraq, el País Basc, 1' autopista Inca-Manacor, el 
bilingüisme del batle de Calvià ... ), allò que més ens 
preocupa a tots és el compromís matrimonial del 
príncep d'Espanya, Felip de Borbó. O això se'n 
dedueix de l'allau informativa que aquesta notícia 
ha generat des que es va produir. Fitxau-vos si és 
important, la cosa, que fins i tot jo me n'o cup, quan, 
habitualment, la meva secció no sol volar tan alt. 
Però, què voleu, no cada dia ens proposen una futu
ra reina, la nostra futura reina, la de tots nosaltres, 
la del fuster i la del picapedrer, i la de 1' amo del 
forn, i la dels aturats, i la dels hotelers, i la del capellà 
de la parròquia. La reina d'Espanya! Quasi res duu 
el diari! 

Efectivament, és molt gros, això. 
Parlem-ne, si trobau. 
La primera cosa que he de dir - i això no és 

cap mèrit sinó, més aviat, un dels molts biaixos que 
presenta la meva cultura informativa---' és que jo no 
coneixia de res, fins ara, la senyoreta Letizia Ortiz. 
Puc ben jurar que no l'havia vista mai i que no sabia 
ni que existís. I per aquí ja haureu calat que als 
informatius de TVE els faig poques visites, jo. Què 
voleu? No me'n fii, i com que no me'n fii i hi ha molt 
on triar, doncs això, que, fins fa dos dies, no coneixia 
la futura reina d'Espanya. 

Aclarit això, la segona cosa que se m'acut és 
que, pel poc que 1 'he vista des que es va donar a 
conèixer el seu compromís amb el príncep Felip, 
aquesta presentadora de televisió em sembla molt 
agradosa, desimbolta i simpàtica. Per aquest cap, 
també hi guanyam tots, perquè més val que la dona 
del cap d'estat presenti aquests característiques que 
no que ens encolomin una senyora malcarada i 
esquerpa, que també n'hi ha. 

El meu problema- greu problema, en aquest 
sentit - és que no sóc allò que en diríem un devot de 
la monarquia. Anem a veure: de cap d'estat hi ha de 
fer qualcú, i la presidència de la República Francesa, 
per posar l'exemple de més a prop, també costa una 
doblerada. Vull dir que les meves prevencions no són 
de tipus econòmic. Tot val molt, avui en dia. Te'n vas 
a la botiga i tornes amb la senalleta mig buida i amb 
la cartera buida del tot. Ara figurau-vos un rei o un 
president de república, si n'han de costar d'euro s. És 
a dir, que estic resignat a sufragar, solidàriament, 
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aquesta partida. La qüestió és que, en els reis, vaig 
deixar de creure-hi ja fa anys. Me'n vaig tèmer que els 
reis eren els meus pares -jo ja era un grandolàs, la 

10 

monàrquics, per què no ho hauríem de ser nosaltres? 
Darrerament, però, la Casa Reial d'Espanya m'ha 
retornat a la dura realitat. Les Infantes s 'han casat 

amb qui han volgut, i bé que veritat- i me'n vaig dur una 
bona esculada. Per aquell . . · ~- •-.. i-~-!:r::;. jLJ:_ ··'"!. -•. ,..: . " '· ·.~.-:. ~::-· "'~ '\ ... , han fet. I ara el Príncep 

·- ;:.· - · -.: .. - 101¡.:,:..~ ~-~f"-r~··)-~"·r.""· .-~ ..... : ~ ... ~. . :;.-<:-:.- ~·:~::;..:_::. · -!-:~.;,:, ...... · -u!'¡:"~: ·¡_,;s. -') GC-~--.~~-):'" e· Felip ha triat una periodis-
:::~ '"';-:--- \~~ .. ; H)f•. !.4.'~j;{~~~··r]' ... . ..-:.:/• ~~·t;t1,\·~~,Z~~::~· .. ·Y:-./•' •, • • 

• • ••. , -: J~ ~·-· . • ·'' ~· _ ''~ ,. • ~·.; ··: .. ~T. ta, profess10 d1gna 1 hono-
@ ¡:;~?:. rabie - salvant les 

ij-;;;., ......... --r:----... ---!:...,.;.;-..:.....;::~.~f distàncies, i amb tota la 

~tffl immodèstia del món, Letizia )i:·· Ortiz és quasi col·lega 
~~i nostra-, i a mi 1' elecció em 

vaig intentar recuperar 
en els reis, perduda a la 
preadolescència quan vaig 
veure que qui em duia els 
regals, dia 6 de gener, era 1' amo 
en Jaume Sansó. Vaig fer un esforç, ho podria jurar, 
per acceptar que la gent de sang reial gaudia d'unes 
prerrogatives de caire superior, diví fins i tot, que a la 
resta de mortals no ens atanyien. Si hi havia persones 
que, gràcies al seu bressol, no havien de demostrar res 
a ningú, vaig voler pensar, era perquè Déu Nostre 
Senyor així ho disposava: 1' excepcionalitat havia 
d'emanar d'alguna força superior, que escapava al 
control dels homes. M'ajudà molt a conhortar-me el fet 
que països tan avançats com Holanda, Bèlgica, Norue
ga, el Regne Unit o Suècia també haguessin lliurat el 
seu destí a les respectives cases reials. Si ells, que ens 
duien tants d'anys d'avantatge democràtic, eren 

~ ·,.. t ... 
. S>· sembla estupendament. :.t· L'hereu de la Corona cerca 
;;': :· la felicitat, com qualsevol 

mortal. Però, ja dic, això 
em desorganitza els tabús. 
Aquests fets vénen a dir
me: "Veus, rei o reina d'un 
país pot ser-ho qualsevol, 
no hi ha cap déu que s 'hi 
fiqui, no hi ha persones que 
tenguin prerrogatives que 
les facin distintes; si el dia 
de demà la senyoreta 
Letizia Ortiz esdevé Sa 

Altesa, o Sa Majestat, no és perquè cap deïtat ho 
hagi disposat, sinó perquè ho ha decidit un home; si 
hi ha reis, la persona dels quals és inviolable, no és 
una qüestió sobrenatural, sinó fruit d'una decisió 
nostra, com a cos social, que volem fer el paper de 
súbdits, més que el de ciutadans". 

Aquesta feliç parella, Felipe i Letizia, si no 
hi ha un daltabaix, seran els reis d'Espanya. I si 
tenen un fill- i jo esper que el tenguin, si ahixí ho 
desitgen també naixerà destinat a ser rei 
d'Espanya. I així un rere l'altre, fins a l'eternitat. 

I això, per què? Ni idea. Si no és una qüestió 
d'estirp, ni de Déu Nostre Senyor, a què ens hem 
d'aferrar els poc devots per poder continuar 
acceptant que hi ha persones que han d'ocupar la 
màxima jerarquia de l'Estat només pel seu lloc de 
naixença? 

Bé, que siguin molt feliços. No veig clar el 
negoci de la monarquia, però que siguin feliços. No 
vull caure en la barroera instrumentalització que 
alguns homes de negocis d'aquesta terra, espavilats 
com són, en solen fer quan asseguren - posant la 
Casa Reial a 1' alçada d'en Michael Douglas - que 
els reis són un bon aval per a la nostra imatge 
turística. 

Aquests sí que sí que ho tenen clar. 
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Naixements 

Agenda de la Vila 
octubre 2003 

8 set, Diego Krasiminov Petkov de Krasimir i Krasimira 
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17 set, Josselin Andra Mancada Intriago de Tito Yasmany i Andrea Virgínia 
20 set, Rector Herrera Moran de António Rafael i Maria Consuelo 
22 set, Raul Sanchez Contreras de Esteban i Francisca 
dia 10, Nerea Hinchado Borrachero de Juan José i Suceso 
dia 12, Caria Moyà Malagón de José António i Glória 

Lucia Wallrabenstein Gómez de Dirk Raimond i Lourdes 
Dia 1 7, Lucia Marin Garcia de Manuel i Trinidad Maria 

Marina Bautista Recio de German i Beatriz 
Dia 18, Nadia El Karchaoui Garau de Youssefi Paquita 
Dia 23, Aïna Hernandez Estela de José i Juana Ana 
Dia 31, Marco s Carrió Mesquí da de Vic en te i Maria 

Marina Herera jiménez de Antóio i Francisca 

Noces 
Dia 4, Nadal Giscafré Ferriol amb Margarita Maria Santandreu Marató 
Dia 10, Rufiniano Vera Estacio amb Amada del Rocio Atocha Suarez 
Dia 17, Francisco Javier Pastor García amb Laura Blaziene 

Pablo Daniel Baez amb Yolanda Magiova Clares 
Dia 31, Alfredo Giovanni A toc ha Suarez amb Flor Mireya Cedeño Vera 

Defuncions 
Dia 20, Dietrich Günter Laos (1.942) 
Dia 2 7, Heintz Fritz Straube (1.924) 

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

El Sr Rauco VareJa ha 
comdemnat el Plan Ibarretxe. Aquest 
senyor pot tenir l'opinió personal que 
vulgui i el dret a expressar-Ja. Però el 
senyor Rauco- VareJa ha manifèstat Ja 
seva condemna com a president de Ja 
Conferència Episcopal espanyola i Ja 
seva declaració Ja fa en nom de tots els 
bisbes espanyols. Que l'església es fiqui 
a fer política, a recolzar un determinar 
partit polític, a voler fer costat al po
der, a voler representar les essències 
més casposes del centralisme recorda 
altres èpoques en les quals s'encunyà el 
terme "nacional-catolicisme". Deu ser 
vera que no hi ha temps que no torni? 

ai, tomeuet! ••••• 

.lnstal./aciOII$ 

Pep Terrasa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

LES GRANS POSSESSIONS (XXVIII) 

El mur exterior de la torre de Canyamel qLle tanca la clastra es construí entre 1871 i 1875, seguint uns criteris historicistes aleshores molt de moda. 
El model seria el doble recinte fortificat de Son forteza de Manacor. Pere d'Alcàntara Penya havia presentat un projecte de recinte poligonal, també d'un 
caire historicista, seguint el model de les fortificacions militars del segle XVIIl 

A
leshores cadascurra de les tres grans posses
sions superava les mil quarterades d'extensió: 

Son Jaumell era la més gran, amb 1 268; des

prés s'Heretat, amb 1161; i sa Torre, amb 1 044 quarte
rades. Juntes representaven el 45'4 % de la superfície 
municipal, però el rendiment econòmic era pobre, per
què estaven escassament conreades. Quasi tot el 
terreny productiu no conreat, el 32'2 % de Capdepera, 
els pertanyia. 

Aquestes finques arrossegaven una llarga crisi 

motivada per la manca d'inversió i de renovació dels 
conreus. L'estiu de 1845, el català Joan Cartada visità 

les coves d'Artà i, de passada, s'aturà a la torre de 
Canyamel deixant constància de la impressió causada: 
La torre és actualment una casa de camp i un graner, 
amb el terrat mig caigut, les espitlleres tapades, els 
sòtils enfonsats, l'escala del segon pis a terra; la planta 
baixa transformada en cuina, estables i males habita
cions; els murs plens de crulls. Des de l'exterior té un 
aspecte harmoniós, però això no es correspon amb el 
seu interior, que amenaça ruïna per cent llocs. El seu 
propietari, un home molt més ric que aficionat a les anti
guitats, tracta de fer uns adobs de poc cost i, per tant, 
de poquíssim profit (1 ). 
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Doble recinte fortificat de Son Forteza: mur exterior amb merlets i torre situada enmig del pati interior. 

Aquella crisi que la gran possessió arrossegava 
des de principis de segle XIX es féu inviable entrada la 
segona meitat de la centúria. Son Bessó es parcel·là 
totalment l'any 1860, al mateix temps que es Claper 
posava en venda la seva marina i la resta era compra
da per Antoni Llinàs, el seu conductor. Entorn a 1870 la 
desfeta va correspondre a sa Torre, quan Antoni 
Villalonga i Pérez la posà en venda sense que l'hagués 
visitada mai (2). 

Les segregacions I venda de terrenys de les 
gran::; possessions sempre s'iniciavcn·pels indrets més 
allunyats de les cases i més improductius. En el cas 
dels municipis costaners es començava parcel·lant les 
marines sempre més primes de terra, més seques i llun
yanes, ja que les cases se situaven a la part més inte
rior de la possessió com a mesura de seguretat davant 
un desembarc enemic. En el cas de la parcel·lació i 
venda de sa Torre dits criteris no s'aplicaren. 

L'anunci de la venda de la possessió fou cone
gut en ple sexenni revolucionari, iniciat el setembre de 
1868. Aleshores els republicans locals anaven envalen
tonats. Per altra part, Antoni Villalonga era un del caps 
del republicanisme illenc, circumstància que els nostres 
dirigents locals volgueren aprofitar per obrir negocia
cions amb la intenció de comprar la finca. Un dels nego
ciadors fou Antoni Ferrer Pellicer Gafeta, el qual com
prengué que la possessió era massa gran per a que els 
gabellins i artanencs interessats n'assumissin la com
pra en la seva totalitat. Per altra part, el propietari no 
desitjava allargar de forma excessiva els terminis de 
pagament i així facilitar-ne les opcions de compra a les 
persones més modestes. Finalment, s'acordà parcel ·lar 

una quarta part de la possessió, unes 360 quarterades, 
situades a la zona més interior i propera al poble; eren 
les terres més fèrtils i més cobdiciades pels gabellins. 
També hi inclogueren la zona de na Marxanda i can 
Deià, que es convertiren en horts. L'acord no podia ser 
més avantatjós. Les terres que es parcel·laren tenien 
més bon preu que venudes globalment, per la qual cosa 
el propietari també en sortí beneficiat. La resta de la 
finca es va vendre a un sol propietari: Pere Morell Font 
dels Olors, veí d'Artà (3). 

En Pere Moroll canvià ol model agrícola de la 
finca: Comencà per restaurar l'antic edifici i cobrí els 
terrats de la torre gran i de la central amb teulades per 
a llevar humitats; al seu entorn s'aixecà una nova clas
tra per ampliar les dependències agrícoles (4). Més tard 
començaria a plantar arbres, principalment oliveres i 
figueres, i a crear noves terres de reguiu. En Pere 
Morell fou un destacat cacic artanenc que tragué el 
màxim profit i rendiment econòmic a les inversions que 
realitzava a les seves finques. 

Son Jaumell, any 1879, seguia amb els esque
mes productius tradicionals: cereals, llegums i ramade
ria (ovelles i cabres). El propietari , Joan Antoni Fuster i 
Dezcallar, residia a Ciutat i tot el seu interès estava a 
treure el màxim profit de la finca sense invertir més que 
en el manteniment d'allò més necessari per a subsistir: 
cases, estables, abohals, parets, marges, barreres ... A 
l'acord d'arrendament signat aquell any mostrava un 
inhumà afany recaptador. Vet aquí la darrera condició 
imposada al nou conductor de la finca: "I per últim és 
pacte que vos dit arrendador ni los vostres no podreu 
demanar minoració (rebaixa de les condicions pacta-
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des) de dits acords ni de lo demés per ningun motiu de 
tam, pesta, guerra, incendi, nevada ni altre cas fortuït, 
pensat o impensat, celeste o terrestre, ja que expressa

ment hi renunciaU' (5). 

Actualment aquestes imposicions tan forçades i 

asfixiants semblen impensables; així i tot el pagès hi 

veuria un marge de benefici, ja que abans havia estat 

l'amo de la possessió de Son Barbassa, amb unes con

dicions semblants i pactades amb el mateix propietari. 

Segons l'Arxiduc: "/a lectura de les condicions d'arren
dament sempre semblen excessivament severes i one

roses per a l'arrendador, però en realitat no ho són tant, 
ja que, regularment, la renda no és molt elevada. 

Normalment tots els arrendadors prosperen (6)". 

Els pactes i les condicions d'arrendament per

meten una aproximació al sistema d'explotació agrícola 

i ramadera de les possessions, ja que hi consta un 

inventari dels productes a entregar a la propietat com a 

pagament i una relació i valoració dels caps de bestiar, 

béns i eines que entreguen en el moment de la signa

tura de l'acord. Aquesta era la primera condició de l'a

cord: 

"Primerament és pacte que en aquest arrenda
ment no hi va comprès el tancat de l'Horta, el que se 
reserva el senyor per fer allò que bé li pareixerà; però si 
fuunariJ. part uf:!! f.Jff:i~f:ifll &! u& cala Mullú.". 

Ll;worR P.rR un fP.t molt OP.nP.ralit7Rt (]IJe els propie

taris subdividissin les grans possessions perquè així era 

més fàcil arrendar-les i, en conjunt, donaven una renda 

superior perquè estaven més ben conreades. Ja havia 

passat el temps en què l'amo s'encarregava de tot i 

repartia les tasques entre missatges i jornalers que tre

ballaven a canvi de la manutenció i poca cosa més. En 

el segle XIX de cada vegada era més difícil treballar les 

possessions a base de jornals perquè els sous eren 

més elevats gràcies a la competència de les activitats 

comercials i industrials. Aleshores, els propietaris can

viaren l'estratègia i subdividiren les possessions en fin

ques que permetien el manteniment d'una família page

sa; després la propietat regulava les millores a fer i els 

ingressos que creia convenients mitjançant les condi
cions d'arrendament. 

Entorn a 1860, quan el conreu de reguiu s'es
tengué gràcies al bon rendiment que donaven els ho.rts, 

les possessions començaren a segregar el reguiu del 

conreu de secà. Amb aquest procediment controlaven 

la producció hortícola i sucaven millor els beneficis del 

pagès, fent més gravoses les condicions de la renda. 

Sorprèn que una finca tan gran com Son 
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Entrada al recinte dc Son Fortcza (Manacor), amb vistes al pati interior i 
cascs d'un aiguavés adossades al mur defensiu. 

Jaumell arrendàs tot el terreny agrícola de secà i les 

garrigues com una unitat, símptoma prou clar de baix 

rendiment i abandó en el sistema d'explotació . 

"Més és pacte que vos dit arrendador quedau 
obligat a pagar el cost de l'acte, paper se/lat, dret d'hi
poteques i demés gastos per les dues parts quan el 
senyor vos requerirà lo acte de Notari.". 

D'aquest punt se'n destaca l'exigència del dret 

d'hipoteques; és a dir, una fiança que el pagès entrega

va a la propietat en el moment de signar l'acte d'arren

dament, una garantia que el pagès compliria allò pactat 

i, si es donava el cas d'alguna sanció econòmica per 

incompliment o actuació irresponsable, la propietat ho 

descomptava de la fiança. 
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Antoni Yillalonga Pérez propietari dc la possessió sa Torre dc Canyamel 
abans dc 1871 (fotografia dc la revista Lluc núm 794, 1996.) 

'Més lo és que hagueu de conduir el lloc a ús i 
costum de bon conrador quedant privat de donar llenya 
i de tallar ninguna espècie d'arbre pena de deu lliures 
per cada vegada que lo contrari faceu. 

Més lo és que vos dit conductor hagueu de satis
fer cada any d'aquest arrendament 1335 lliures moneda 
de Mallorca en tres terços , aportades a la casa habita
ció de dit senyor: la primera el dia que rebreu, lasegona 
el dia de Sant Tomas i la tercera el dia primer de maig i 
així cada any.". 

Llavors la llenya era apreciada i preuada, ja que 

constituïa la font d'energia de les llars per excel·lència. 
El propietari procurava controlar i administrar tots els 
possibles ingressos del pagès, com la llenya, fems o 
palla, de tal manera que l'arrendador únicament comp
tava amb aquells recursos que produïa amb el seu 
esforç. 
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Des del mes d'octubre de 1868 s'utilitzava el 
sistema monetari espanyol; és a dir, es comptava amb 
pessetes, cèntims i reials. L'ús de les monedes anti

gues, lliures i sous, estava prohibit, però en els contrac
tes privats, sobretot a la pagesia, es mantenia l'anterior 
sistema monetari. 

En les condicions d'arrendament es donaven 
grans diferències entre les grans possessions. La renda 
es pagava en doblers, en espècie i en serveis . La part 

monetària sempre es repartia en tres pagaments: el 21 
de desembre, Sant Tomàs; el primer de maig i el 8 de 
setembre, festa de la Nativitat de Maria. Aquestes 
dades coincideixen amb els dies posteriors a la venda 
dels fruits del treball de l'arrendador, és a dir, ovelles i 
cabres per a consumir durant les festes de Nadal i 

Pasqua, i la sortida al mercat de la collita de cereals i 

llegums. 
Si traduïm el cost de la renda a preus actuals 

resulten quantitats desorbitades. Les 1.335 lliures equi

valien a 4.712'55 pessetes. Aquell any l'ajuntament 
pagava els jornals a 75 cèntims, però segons l'Arxiduc 
eren, en general, un poc més cars, entre 4 i 5 reials si 
no hi entrava el companatge i segons el lloc i l'època de 

l'any (7) . Per tant, el cost de la renda equivalia a uns 

4. 712 jornals. 
Eren altres temps. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 

Cartada, Joan. Viaje a la ls/a de Mallorca. En el estio de 1845. 
Palma 1948 

2 Referències orals de Pere Morell 

3 Massanet Amengual , Antoni Josep. Història de Capdepera. 
Treball inèdit manuscrit i redactat entre 1929 i 1931 . 

4 Arxiduc Lluís Salvador. Die Balearen, Tom V, pàg. 550 

5 L'acord està signat pel pagès gabellí Pere Josep Vaquer Esteva 
i Josep Antoni Fuster i Dezcallar amb data 7 de setembre de 
1979 a Artà. L'endemà en Pere Josep passava a ser el nou amo 
de Son Jaumell. 

6 Arxiduc. Oie Batearen, Tom lli, pàg 36 

7 Arxiu Municipal. Acta 13-10-1878. També l'Arxiduc a Die 
Balearen, Tom 111, pag 38 
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PLENS D'HISTÒRIES 

Crònica ordinària de 30 d'octubre de 2003 

E ls qui cm seguiu per mitjà 
d'aquestes cròniques 

recordareu que al darrer ple ordinari, 
on, entre d'altres coses, es va discutir 
la pujada de les ordenances fiscals, 
varen quedar dos punts sobre la 
taula. La majoria, o sigui, 1' oposició, 
volia fer prosperar les seves 
demandes d'una puja més 
equilibrada. I així va ser; 1' ordenança 
fiscal sobre les taxes dc clavegueram 
es va incrementar un 5% a tots els 
habitatges i negocis excepte els 
hotels, on 1' oposició va fer entrar en 
raons l'equip de govern i, perquè no, 
va fer valer la seva majoria per 
increment<lr un 31 ,67% c<1d<1 pl<lÇ<l 
hotelera. Tanmateix es va aprovar per majoria absoluta 
i els del PP varen haver de fer un fei als seus socis
còmplices hotelers i, suposadament, botar-se algun dels 
favors promesos per la seva magnífica contribució a la 
desgraciada victòria de les darreres eleccions locals i 
autonòmiques. 

La puja de la taxa de recollida de fems ja venia 
molt condicionada per la incomprensible i exigerada 
pujada del CM (un 32%). No s'entén que mentre el 
tonatge recollit només ha pujat un 12%, el CM, sense 
millorar en cap aspecte el servei, ens enteferri una pujada 
d'un 32%. Aquí, la majoria municipal i l'equip de Govern 
varen tenir més seny i malgrat que la pujada sigui prou 
espectacular, només arriba al20%. Com a contraposició, 
apugen d'un 8 a un 10% la rebaixa sobre recollida 
selectiva als negocis adherits. Tot un detall. 

Al tercer punt, el plenari va decidir que el 0'7% 
que fins ara havia anat destinat al F on s Mallorquí de 
Solidaritat d'una manera oberta, o sia, que el mateix 
Fons el repartia entre els projectes que trobava 
necessaris, ara aniria tot a una mateixa proposta. El 
perquè d'aquesta mesura no us l'explicaré perquè no 
ho tinc gens clar. És millor que demaneu explicacions a 
algún regidor. 

El darrer punt del vespre pareixia que donaria 
molt que parlar, però no va ser així. L'equip de govern 
pretenia revocar 1' acord de 1' anterior plenari, en què 
l'ajuntament donava suport moral i econòmic al jove 
pacifista Joan Amer, a fi de sufragar part de la multa 
imposada injustament pel delegat del Govern del PP, 
Sr. Ramis. La qüestió és que la injusta multa ja havia 
estat pagada i ja no es necessitaven els 200 euros. 
Evidentment, la majoria municipal, o sigui 1' oposició, no 
va voler que es revocàs 1 'acord i el punt va quedar sobre 
la taula per a un pròxim plenari. Crec que hi va haver 
una manca de reflexos per part de 1' oposició ja que el 
tema donava per més.Pens que s'hauria de haver fet 
una proposta perque els 200 euros fossin els primers 
diners d'una gran lladriola que necessàriament haurà 
de fer 1' ajuntament per pagar part de les encara més 
injustes multes imposades pel delegat del Govern del 
PP, Sr. Ramis, als 12 membres de la plataforma 
AUTOVIA NO per la protesta pacífica de Costitx. 

Curt, molt curt va ser el ple, tant que els senyors 
regidors no varen tenir temps d'encalentir ni la cadira 
ni la llengua; per això, suposam que en el pròxim ple la 
duran ben descansada i esmolada. Fins a un altra. 

C. B. F. 
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Una moda que esta arrelant a 
Capdepera, darrerament, és fer 
bromes als joves que S

1han de casar, o 
que l 1aniversari o quasevol 
esdeveniment, anunciant el que sigui 
per mitjà de cartells, pancartes o 
pasquins. 

De totes les formes possibles, la 
que sembla més popular és la de 
penjar cartells a llocs públics prou 
cèntics i vistosos. El problema rau 
quan passa l1eufòria festívola i 
l 1artefacte queda penjat dies, 
setmanes o mesos, i es fa malbé, cosa 
que dóna una pèssima imatge. No 
arribam a entendre com es tan bo de 
fer penjar una pancarta i, en canvi, 
costa tant de llevar. Al cap i a la fi, el 
que sempre falla és la responsabilitat 
ciutadana, i així, una vegada i una 
altra es repeteix la història: uns fan la 
seva i els demés en patim les 
conseqüències, encara (lllP. siani P.n 

forma de lleçol penja.L a. u11 fanal o a 
una palmera. 

hliulc:qu(~ 

Públiques Municipals 

«El compromís i pacte social que 
generalment rep el nom de Constitució, 

prohibeix un tal abús i un tal abandó. Les parts 
constitutives d'un Estat estan obligades a 

mantenir la seva mútua lleialtat pública, així 
com la seva lleialtat vers aquells altres que 

deriven importants interessos de dit compromís, 
de la mateixa manera que l'Estat està obligat a 
ser fidel a les comunitats autònomes. Si així no 

ho fessin, la competència i el poder aviat es 
confondrien i no quedaria més llei que la 

voluntat de la força prevalent.» Edmund Burke. 

Obertes de dilluns a divendres 
de 16 a 20 hores 

Hi trobareu: 

llibres 
revistes 
vídeos 

cd 
DVD 

• 
• Capdepera 

Reflexions sobre la Revolució a França. Primera 
Part. Introducció. 

i 
Cala Rajada 
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BATEC 
El nostre excel-lentíssim Ajuntament ha acordat, 

per unanimitat, apujar les taxes de recollida de fems al 
voltant del 20 %. No és la pujada més alta de tots els 
municipis de l'illa, però ja n'hi ha! S'argumenta que el 
CIM ha incrementat la factura, perquè a al seu tom la 
incineradora, 1' empresa de la incineradora TIRME, vull 
dir, ha apujat el preu de la tona incinerada. 

Ja fa temps, molts consideraren aquest sistema 
d'eliminació de fems el menys oportú i menys econòmic 
per a l'illa de Mallorca. El temps els ha donat la raó: la 
incineradora no dóna l'abast, és cara, ecològicament 
agressiva i va en contra del principi bàsic de les tres R 
(reducció, reutilització i reciclatge). Tot aquest embolic 
s'ha resolt amb una molt deficitària gestió dels RSU 
(residus sòlids-urbans), un menyspreu cap al reciclatge i 
una pujada generalitzada de les tarifes. Això implica un 
fracàs del model? Sembla que sí, però és evident que les 
nostres autoritats, a més d'imposar-nos un model erroni, 
volen culpabilitzar la població dels propis errors. És a dir, 
prenen una decisió, plantegen un model, 1 'intenten executar 
i davant l'evident fracàs, en lloc de plantejar-se els errors, 
carreguen contra els contribuents. 

És evident que la feina feta per al reciclatge és 
molt deficitària: els punts verds són punts bruts, deficitaris 
i inoperatius; els llocs de recollida de paper, plàstic i vidre 
són insuficients; ña divulgació als ciutadans, més aviat 
minsa; les freqüències de recollida no són adequades ... 
No s'han creat incentius per als qui reciclen a casa. 

Fa poc, em deia un veïnat: "Jo faig selecció, a 
ca nostra, per al seu reciclatge, de paper, de vidre, 

pedigrí valorat en 4,4 milions d'euros 
pel senyor Matas 

dels plàstics i dels envasos, i fins i tot de la matèria 
orgànica; ara, a més de pagar la taxa de fems com els 
altres que no fan res d'això (al meu barri sóri ben pocs), 
he estat premiat amb una pujada del 20% . Realment, 
ara tenc poques ganes de seguir obligant la família a 
fer un esforç que ni jo som capaç de justificar. Què hi 
guany? Per què jo he de fer la feina bruta d'uns 
governants que ni em donen facilitats ni hi creuen? 
Pel que em toca he de donar les gràcies a na Munar, 
pel premi rebut. A partir d'ara, si vol reciclatge pot 
venir a ca meva a fer el triatge dels meus fems. Jo 
pas ... 

No compartesc l'actitut del meu veïnat però no 
tinc més remei de comprendre la seva fustració i desencís. 
Recentment, he llegit que a Felanitx s'aprovà apujar la 
mateixa tarifa en un 7% per a la recollida i un 4% per a la 
incineració. Es justificava aquest increment perquè, malgrat 
que el Consell havia pujat un 32 % el preu del tractament 
dels residus, s 'havia incrementat el nombre de contribuients 
(revisió del cens fet els darrers anys) i es comptava amb la 
tasca de selecció duita en el municipi per la Fundació 
Deixalles. La pregunta és obvia: per què aquesta diferència 
entre Capdepera i Felanitx? 

El que em sembla més increible és la docilitat dels 
nostres regic1ors (tots!) en transferir una pujac1auni lateral i 
del tot injustificada (ha millorar el servei o passa més aviat 
el contrari?) del Consell als seus contribuents. 

Aquest deu ser el concepte que té la nostra dreta, 
d'abaixar els imposts 

Tres i no res 

EN COS DE CAMISA 

La societat avança que és una 

barbaritat, 

els prínceps es poden casar amb 

plebees divorciades, 

encara que no tant com per pres

cindir de la Institució. 
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ENTREVISTA 
al Batle de Capdepera 

Joan Ferrer Flaquer 

Després d'un temps més que prudencial, hem 
superat amb escreix el periode dels cent dies de 
cortesia, hem tengut unes paraules amb Joan Ferrer, 
nou batle de Capdepera. Joan, amable com sempre 
ens reb al seu despatx, a la casa de la Vila. 

Cap Vermell: Com valoraríeu aquests primers mesos 
de legislatura? 

Joan Ferrer: Pel que a mi .fa, puc dir que consider la 
situació com a positiva, molt distinta, evidentment, de la 
que teníem abans, en què estàvem a l'oposició. Els 
primers mesos suposen la integració de l'equip de 
govern, una presa de contacte i una avaluació de l'estat 
de l'Ajuntament. A partir d'aquí, hem començat a con
siderar què és el que 110 es troba com nosaltres pensam 
que hauria d'es tm; a .fi de treballar en el sentit que gi
rar la tendència i anar-la adaptant als nostres 
plantejaments, tant pel que fa al jilllcionament de 
I 'administració municipal com als projectes que volem 
tirar endavant. 

- Hi ha moltes coses que necessiten canviar? 
- Sí, pensam que s 'han de canviar moltes coses. 

Especialment, volem que l'Ajuntament fimcimli 110 per 
inèrcia, com si rodàs totsol, perquè això alenteix la seva 
marxa. Nosaltres hi volem estar a damunt, vetlat dia a 
dia a fi que el.fimcionament sigui el correcte. En els 
dos primers mesos podem dir que la feina que hem jèt 
ha estat la d'agafar la roda d'aquest .fimcionament, i a 
partir d'aquí introduir els nostres criteris. 

-Vós, en tant que polític, deveu 
haver assumit aquest compromís 
perquè voleu millorar el vostre poble. 
En aquest sentit, quins serien els 
reptes que us heu imposat ? Què és allò 
que necessita millorar de manera 
immediata? 

-Ens trobam amb moltes mancances 
en Ïl?fi·aestnu.:tures. Amb els companys de 
l'equip de gm'em tenim clar que, abans 
d'envestir altres obres, el poble ha 
d'estar ben dotat de SC/Teis i aquests han 
de .fimcionm: Encara que sembli mentida, 
hi ha ::ones que encara no tenen xarxa 

de clavegueram ni aigua corrent. Solucionar aquests 
problemes és incidir en la millora de la qualitat de 
vida dels afèctats i, conseqüentment, del municipi. I 
això ho podem fèr extensiu a la millora en la neteja 
viària, en el manteniment de jardins i en moltes altres 
coses ... tant per a nosaltres mateixos com per la bona 
imatge que volem que el nostre poble doni als 
visitants. Volem eliminar bona part dels contenidors 
de fems que hi ha als carrers i, en aquest sentit, estam 
fènt un estudi del nucli urbà de Capdepera que, si el 
podem aplicar i va bé, .farem extensiu a altres nuclis. 
Hem de fèr un poble més agradable, més net, més 
cuidat. 

- I Cala Rajada, com a primer nucli turístic del 
municipi? 

- Hi manquen serveis. Pensam, per exemple, en 
una guarderia inf"antil, perquè l'actual 110 és 
adequada; pensam en unes (?ficines municipals, que 
s 'haurien d'integrar en aquest espai multiusos de 
què es \'e purlunt d'uns anys ençà; aquest espai 
podria d'incloure .. tamJu>, ww hihilioteca digna, un 
centre de joventut, l'escola d'adults ... I tomant a 
Capdepera, estam mirant com es podria envestir una 
re.fórma integral del casc antic, a partir del Castell. 
Ens fà molta il-lusiú convertir Capdepera en wz cen
tre cultural important, sense renwzciar a la celebració 
de grans esdeveniments de manera regular i 
periòdica, de manera que \·enir-hi, especialment per 
a la resta de mallorquins i considerant la nostra 
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llunyania de Palma, tengui un I 
atractiu afegit al que puguin 
suposar les nostres platges. Tots 
aquests aspectes necessiten una 
planificació adequada, però 
voldríem escometre-les en un any o 
dos. De manera immediata, és a dir I 
per al 2004, la primera cosa és veure 
quin pressupost podem fe¡; a partir 1 

de la realitat que els ingressos han 
minvat uns 100 milions de pessetes 
ens els darrers dos anys, i mirant 
d'evitar wz major endeutament. 

- Què ens podeu dit· de les 
infraestructures esportives? Do
nen la sensació, especialment el 
poliesportiu, d'un cert 
abandonament. 

-La primera cosa que s 'ha de 
dir és que la zona esportiva d'es 
Figueral no està acabada. Ara 
mateix hi ha un forat 011 s 'havia de 
construir la piscina. Hi va haver improvisació en l'inici 
d'aquestes obres; el terreny és argilós i la piscina 
s 'haurà de reubicar una mica més amunt d'on estava 
previst fer-la, a partir d'un projecte nou. Això ens 
permetrà, així mateix, mod(ficar a la baixa el contracte, 
en un 20~%. amb 1111 cost final real de 370 milions de 
pessetes. D'altra banda, i una vexada acabada 
aquesta obra, tant es Figueral com la ::ona d'es Clot 
de sa Grava, que es troba molt desaprofitada, nosaltres 
voldríem adequar-los perquè els joves lzi trobassin 
espais per a la pràctica esportiva 110 competitiva, amb 
pistes a l'aire lliure i amb ::ones per a pràctiques 
esportives altematives, com pugui ser l's ka te. 

- El teatre, com a infraestructura cultural, també 
dóna la sensació d'una obra sense acabar. 

- I així és, però a poc a poc l'anirem millorant. Ja 
s 'ha adjudicat l'adquisició de l'equip de so i de llum, 
que es començaran a instal·lar de manera immediata. 
L'adjudicatària és una empresa de Madrid, que té 
fabricació pròpia i serveis de manteniment aquí, amb 
una llarga experiència d 'instaZ.lacions d'aquesta 
naturalesa, com ara en el Lliceu de Barcelona. 

- Tot això que voleu fer, fins a quin punt està 
condicionat pel fet de governar en minoria? És 
complicat? 

- La veritat és que governar en minoria és molt 
d(ficll. Molt dificil! Qui deigui una altra cosa, menteix. 
A mi m 'afecta molt en el sentit d'haver-me presentat 
amb un equip de gent i amb un programa, i d'haver 
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consensuat aquest programa amb un 
altre partit a fi de govemar plegats, 
però et trobes que amb això 110 n 'hi ha 
prou. Jo em consider una persona molt 
oberta al diàleg, i aquest s 'ha de 
mantenir igualment encara que s 'estigui 
en majoria. Això IlO em preocupa. El 
que sí em preocupa és que, pel fet 
d'estar en minoria et puguin bloquejar 
l'Ajuntament: per dur endavant el que 
tu creus millor per al teu poble s 'ha 
d'aprovar un pressupost, cosa que 
suposa comptar amb un mínim de set 
vots. A partir d'aquí el que !zas de fer 
és dialogar amb l'oposició, 
especialment en matèria d'inversions, 
que són el cavall de bata de tot 
pressupost, perquè el que és prioritari 
per a uns 110 ho és per als altres. 

En aquest aspecte, tot deu 
dependre molt de l'actitud de 
l'oposició. 

-No és el mateix estar a l'oposició en minoria, 
sabent que diguis el que diguis els pressuposts 
s 'aprovaran, cosa que pot fer que t'hi impliquis menys, 
que estar-hi en majoria i sabent que pots coz.lapsar 
aquests pressuposts. Quan es dóna aquest cas, de 110 

aprol'ació del pressupost, 1 'únic que pots fer r!s tirar 
del capítol de despesa corrent, pen) no del d'inversions, 
i això et deixa completament fermat. Per tant, en una 
situació com la nostra, oposició i equip de govem 
compartim una mateixa responsabilitat, i jo estic 
convençut que tots l'assumirem i serem capaços d'evitar 
el coz.lapse econòmic de l'Ajuntament. Segurament, tots 
haurem de fer concessions i crec, a més, que ningú es 
tancarà en postures inamovibles. 

-Davant els grans temes d'abast estatal o 
autonòmic, com puguin ser la guerra de l'Iraq, 
l'eco taxa, els parcs naturals, el pla de carreteres o la 
normalització lingüística, els militants locals del PP 
fins a quin punt us sentiu vinculats a la política del 
partit i fins a quin punt manteniu la vostra autonomia 
política? 

- Us puc assegurar que, a nivell local, tenim ab
soluta llibertat. Encara és l'hora que de Palma ens 
hagin de dir quin és el camí que hauríem de seguÍ!: La 
Junta Local de Capdepera és clarament autònoma per 
a posiciaonar-se davant la política que es du a terme 
a nivell autonòmic. S'ha de considerar que nosaltres, 
aquí, el que feim és política municipal, política de 
poble, però si en algun moment ens hem de manif'estar 
davant actuacions concretes d'àmbit superior, 
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mantindrem el llOstre propi criteri. També en l'àmbit lo
cal regeix aquest principi, de manera que jo mateix m'he 
hagut d'enviar més d'una vegada la meva opinió per 
respecte a I 'opinió dels meus companys, quan aquesta 
ha estat majoritària. Jo tenc clara que la línia recta per 
anar a Palma és la que hi arriba directam ent de 
Manac01; sense haver de passar per Inca, i si es proposa 
una autovia que enllaci aquestes dues ciutats a mi em 
smprèn . 

- Parlant de comunicacions, com veis les nostres, 
les de Capdepera? 

- Tenim ben clar que les nostres comunicacions 
necessiten millorar molt. Des de Capdepera recolzam 
totalment les iniciatives a favor del tren i ens sabria 
molt de greu que el govern de les Illes Balears, que ara 
és del meu partit, no fes tot el possible perquè el tren 
arribàs aquí. En una entrevista que vàrem mantenir amb 
la consellera de Transports, li vàrem recordar que una 
de les coses que _figuren en el nostre programa és la de 
procurar que el tren arribi a Cala Rajada, i, per tant, 
no admetrem excuses de nivell tècnic. Ho tenim molt clar: 
tot el que es faci per millorar les comunicacions de 
Capdepera amb la resta de Mallorca, rebrà el nostre 
suport; estam, com lze dit, molt lluny de Ciutat, i en 
matèria de transport ens sentim molt oblidats. 

- A banda del tren, com veus la situació dc Ics 
alternatives que tenim, en matèria de transport 
públic? 

- A més del tren, a la consellera li plantejàrem la 
situació d'Aum as a així com el tema d'un enllaç amb 
Manacor adaptat als horaris del tren, de manera que 
110 arribi tard, com passa moltes vegades, i et trobis que 
/zas de continuar el viatge vins a Palma obligatòriament 
amb autobús; també reivindicàrem un bus lleuger que 
enllaci distints centres estratègics del municipi: institut, 
escoles, zones esportives, centres mèdics, etc. La veritat 
és que totes les nostres peticions varen ser acollides 
favorablement, sempre partint de l'entrebanc de la 
concessió que té Aumasa, la qual, però, no ha de ser 
insalvable per a millorar la situació dels transport 
col·lectiu del municipi. 

- Per a la nostra comoditat i per a la nostra imatge, 
seria important comptar amb una terminal d'autobusos 
que evitàs les interminables esperes enmig del carrer, 
plogui o faci sol. 

- És un aspecte que tractàrem igualment a la 
Conselleria. Tenim la idea de fer una sola parada, o 
dues com a molt, a la zona de Cala Rajada, tant per a 
l'anomenat City Bus com per a les linies interurbanes; 
la principal hauria de comptar amb un local on la gent 
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pogués esperar a cobert i asseguda, amb informació 
clara i puntual de les distintes línies i horaris. Hi ha 
moltes possibilitats que això ~s tiri endavant aviat, i 
ara el que miram és que el cost d'aquesta 
infi·aestrucutra l'assumesqui tot el Govern. 

- Hi ha molt per fer ... 
- Efectivament. Però, insistesc, l 'important és 

anar treballant el dia a dia, millorant en els aspectes 
més immediats i quotidians per arribar als més 
complexos i costosos. Si veus la plaça Castellet, que 
ra quedar més o manco bé, t'adones que sempre ha 
presentat mancances: la pè1gola 110 s 'ha arribat a 
cobrir de verde en set anys, la font no ha fimcionat 
mai... Aquestes són les coses que nosaltres 1'0lem 
supera1; perquè al .final és el que la gent més apre
cia. La gent es queixa més de les defecacions dels 
cans que de les grans qüestions. 

- Aprofundir en el civisme dels ciutadans i im
plicar-los en la tasca de fer poble és complicat. 

- Molt complicat. A la gent li és més fàcil exigir 
els seus drets que assumir les seves responsabilitats. 
Fa poc, una persona em va dir que li havia de lle
var una multa de trànsit, perquè era injusta; es 
tractava d 'una denúncia per circular en moto sense 
casc i en direcció prohibida, que el mateix implicat 
va corroborm: Davant aquestes situacions et sents 
impotent i penses que malament anam si es conside
ra una injustícia que es demmciiiz fets tan evidents. 
I el mateix podem aplicar als qui treuen els fems 
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defora quan no és hora, o als qui et deixen una gelera 
o un sofà devora un contenidor, o encara piljor, al 
qui te 'ls deixen tirats a la carretera o dins el bosc. En 
l'apujada de la taxa de recollida de fems, en què hem 
hagut de repercutir l'augment de la taxa d'incineració, 
comentàvem tots els grups polítics de 1 'Ajuntament que 
el que hem de fer és tornar endegar una campanya 
de conscienciació ciutadana i ensenyar la gent, de 
bell nou, a classificar els seus residus, perquè si no 
començam per aquí, acabarem tenint problemes 
dificilment solucionables. Ja sé que és molt traumàtic 
per als qui ja ho fan, quan veuen com els seus tributs 
són els mateixos que paguen els desaprensius que no 
miren prim, però entre tots hem d'aconseguir implicar 
la majoria de ciutadans en aquesta esperit cívic i de 
col·laboració. 

- En quins aspectes ha canviat la teva vida, pel 
fet d'assumir la batlia. 

- Ho he notat molt a nivell familiar. He hagut de 
renunciar a moltes hores de convivència amb els meus. 
El càrrec et ferma molt. Qualque dia arrib a ca nostra 
a milja nit. Et trobes amb molts d'actes als quals has 
d'assistir obligatòriament. A més, el càrrec no el pots 
deixar darrere la port de 1 'Ajuntament, sinó que 
l'exerceixes" les 24 hores del dia. Qualsevol et pot 
escometre, en qualsevol moment i en qualsevol lloc, 
per a plantejar-te el seu pmhlema. Sór. .mr.i del Ma
llorca, però enguany he renunciat a anar a son Moix 
per poder estar una mica més amb la família. Pel 
demés, em sent molt orgullós d'ostentar aquest càrrec 
i de poder treballar per al meu poble, i a més ho faig 
amb molta d'il·lusió. 

- I això que la imatge dels polítics moltes 
vegades és posada en entredit ... 

-És cert, i jo estic d'acord que hi ha polítics més 
capacitats que els altres, però no he entès mai, 
segurament perquè no m'ha tocat de prop, que hi 
pugui haver polítics que embrutin la imatge de la gent 
que es dedica a aquesta activitat aprofitant-se d'un 
càrrec públic en benefici propi. En tot cas, jo 
distingiria els polítics de poble, gairebé aficionats, 
d'aquells altres que s'hi dediquen professionalment, 
com els qui exerceixen l'activitat legislativa. Nosaltres 
tenim un contacte directe amb els ciutadans i el que 
hem de procurar és escoltar-los i atendre les seves 
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necessitats. Jo em trec el capell davant tots i cadascun 
dels membres de totes les candidatures de Capdepera, 
perquè el fet de comprometre s amb un partit ja implica 
la voluntat de voler treballar per a la coZ.Zectivitat, a 
canvi de quedar marcat de per vida per unes sigles 
polítiques. Jo, en la gent de Capdepera que està ficada 
en política hi veig, en general, una actitud molt sana, 
molt positiva, i estic convençut que aquesta legislatu
ra, cadascú defensant les seves idees, ens durem prou 
bé. Per desgràcia, molta d'altra gent no vol assumir 
aquest compromís, i això crec que no és bo. 

-Hem de posar punt a l'entrevista ... 
- D'acord. Jo vull dir que aspiram que la gent se 

senti satisfeta de la nostra gestió, volem que la imatge 
del nostre poble millori i, especialment, desiljam que 
millori la qualitat de vida dels nostres ciutadans. Per 
aconseguir-ho no tenim altra recepta que feina, feina i 
feina. 

Fins aquí aquesta llarga conversa amb el batle. 
En Joan Ferrer ha tengut molta paciència amb 
nosaltres, i encara ens han quedat p e n d e n t s 
assumptes tan punyents com la seguretat ciutadana, 
els renous, l'urbanisme ... Serà en una pròxima ocasió. 

- Qued a la vostra disposició. 

Redacció "Cap Vermell" 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 

SaSettaUa 
Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

t 
, 1 d CI Magallanes,22 (davant Correus¡ 

nates~ ver t.t.res Tel. 971819203 Cala Rajada 
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DE COSTAT DE PERFIL . 
I 

MARIA 
DEL PILAR 

GARCIA 
ROSA 

-Que et motivà a dedicar-te a la políti-

ca? 

-No hi havia estat mai, en política, però 
des de feia molt de temps tenia ganes 
d'intentar fer alguna cosa per al poble. Va 
venir en Joan, qui ara és el batle, i em va 
introduir en aquest món, em va exposar unes 
idees per millorar el nostre municipi, perquè 
anàs endavant, em va convidar a assistir a 
un parell de reunions i vaig veure que la gent 
que hi anava era coneguda meva, amb les 
idees més o manco com les meves i que 
tenien moltes de ganes de fer coses noves i 
em van convèncer. Crec que val la pena 
arriscar-se per conseguir coses en què 
creus. 

-Quina ha estat la sorpresa més positi

va amb què t'has trobat a l'Ajuntament? 

-Hi ha moltíssimes coses. N'hi ha moltes 
que si no hagués arribat aquí mai les hagués 
tocades amb la mà. És una experiència molt 
positiva, de la qual es pot aprendre molt. 

-1 el que menys t'ha agradat ? 

-Jo sóc nova i de vegades, quan faig 
alguna cosa, pens que no ho he fet bé per a 
tothom, i a mi m'agradaria acontentar 
tothom; però és dificilíssim, és el que menys 
m'agrada. 

-L'experiència d'aquest poc temps a la 

sala, com la definiries ? 

-La definiria d'interessant i profitosa. La 
satisfacció d'anar fent feina dia a dia i 
d'anar complint. 

-Com es veu el poble des del balcó de 

la Sala? 

-Molt diferent de com el veia quan no hi 
estava. 

-Al final del mandat, què és el que més 

t'agradaria haver conseguit ? 

-M'agradaria anar aconseguint el que 
dúiem al programa electoral. 

-Què opines del prometatge del 

Príncep Felip? 

-Ho trob molt bé, crec que la Monarquia 
s'ha adaptat als temps actuals, obrint-se a 
la societat. 
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GUILL EM OTS 
F0302 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

HORITZONTALS: 1. La de tota la vida, en barca; la moderna, amb teclat. Qualcunes. 2. Beneits, 

estúpids. Renou. 3. Els que fan prediccions invocant els difunts. 4. Molt gran, d'una mida extraordinària. N'hi ha 

que en voldrien omplir la Seu. 5. Existirà. Petit dolç de xocolata boníssim que se sol menjar gelat. 6. Una platja, per 

exemple, on hi ha moltes pedres grosses. En tonc un a la màniga. 7. Més del que fa falta. Davant el nom d'una 

dona. Consonant. 8. Poesia. El que fa una ferida oberta. 9. Nota musical. Quants d'anys tens, ninet? Qui pateix 

halitosi el té dolent. 10. Ajudaràs, socorreràs. 

VERTICALS: 1. La llengua més parlada del món. Ens l'ofereix el romeguer. 2. Riques, amb molts de 

doblers. 3. Exacta, severa. Consonant. 4. Els necessitam per tallar un tronc. Vols vint euros? 5. Partícula molt 

petita. Sort d'aquests al desert! 6. Produeixes, difons. Avui dinarem pollastre així. 7. Fa servir. Grau jeràrquic. Vo

cal. 8. Consonant. No és de segona mà. Caminar cap allà. 9. Bona companyia fa a l'hivern. Fora això no sé com ho 

farien els ocells. 10. Aquestes muntanyes, segons diuen pel poble, són les més altes del món 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 
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altres plomes 

CONTRAPUNTS 
Aquestes retxes volen ser 

un homenatge a Miquel Barceló, 
pintor mallorquí (felanitxer) que 
rebé el premi Príncep d'Astúries 
a les Arts , dia 23 d'octubre. 
Aquestes són les seves paraules a 
La Universitat d'Oviedo, amb 
motiu de la recollida de l'esmentat 
premi. 

" Que vaig néixer a Mallorca, Felanitx, us 
assegur que és cert. Que la vida molt agresta i 
amfíbia dels meus primers anys va ser fonamental 
en el desenvolupaent d'una certa estètica personal, 
sembla evident. Però ho és molt més encara la 
terrible angoixa de veure deteriorar-se i degradar
se el territori de la meva infantesa amb velocitat de 

A!Ato Escolo. 

CAPDEPERA 

VIA JllAN CARLOS 1." 139- CALA RAJADA- CAPDEPERA 
Tels.: 971 56 33 53 - 971 56 32 60 · Móvil: 629 62 31 54 

(FRENTE GASOLINEAAl 
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vertigen. La combinació de cobdícia i estupidesa 
ha donat a Mallorca resultats catastròfics. Allò 
que ara resulta determinant en la meva estètica no 
és tant el fet de posseir aquest univers mediterrani 
que hem après a reconèixer a Atenes, Pompeia i 
Paestum, com la seva pèrdua irreparable. En una 
illa que fa a penes 50 quilòmeres, es pretén 
construir-hi autopistes i doblar la capacitat de 
I 'aereoport, que ja és desmesurat. Fins i tot fendrem 
dret a un camp de polo amb la seva urbanització, 
evidentment en un dels paratges més verges però 
també més secs de l'illa . Per què us cant tot això? 
Podria continuar durant hores la llista de desastres 
passats i prevists, que és enorme en un país tant 
petit. Us cant això perquè el premi que tenc l'honor 
de rebre s 'argumenta en la meva aportació a l'art 
amb una estètica mediterrania. Probablement és cert 
ja que, al cap i a la fi, un no tria la seva estètica, 
almenys no tant com un mateix pretén. Però aquest 
món mediterrani ara ja és sota unes gruix udes 
capes de formigó i ja són altres llengües les que se 
senten als molls, on velocíssimes màquines marines 
ocupen els llocs dels desapareguts i vells llaüts (. . .) 
Joan Miró, el millor artista que ha fet feina a 
Mallorca, a finals dels setanta, quan li demanaren 
sobre la pressió urbanística i la indústria turística, 
va dir (era un home de poques paraules): "Els 
mallorquins són beneits". É:J L:uriús lJ.Ue nu se citi 
mai aquesta frasse de Miró, de les estrelles i llunes 
del qual a Mallorca n 'usen i n 'abusen com a 
anagrama de dubtoses empreses, mentre es deixa 
dins el marasme més absolut la Fundació Miró que 
va voler llegar-nos, als mallorquins, de manera que 
sembla que fem tot el possible per donar-li la raó ". 

NI EL METGE NI L'APOTECARI 
NI TANS SOLS EL MENESCAL 

PODEN EVITAR LA CONTAMINACIÓ 
DELS SEUS PULMONS PEL FUM 

DEL SEU COTXE 

PER QUÈ NO DIR-HO ? 



cartes al director c . Cartes a Cap Vermell 

Enhorabona, i per molts d'anys 

Quasi sense adonar-me'n, la revista "Cap Vermell" 
treu al carrer el seu número 250, quan encara em queda el 
bon record de la festa que es va fer a la Biblioteca de 
Capdepera amb motiu del seu aniversari. Crec, sincerament, 
que des d'aquest dia la revista ha cobrat força, i això és 
molt difícil d'aconseguir després de tants d'anys de 
publicació. D'aquest fet en són una bona mostra l'entrega 
dels premis Cap Vermell, el primer any ignorats per part de 
1 'Ajuntament, i convertint-se, des de llavors, en una fita de 
referència dels primers mesos de 1' any. 

Probablement, per no dir segur, no som conscients 
de la importància i del privilegi que tenim els gabellins de 
poder gaudir d'una revista com aquesta que, a banda de 
dur a terme la tasca informativa, també fa una feina molt 
important en defensa de la nostra llengua, especialment al 
principi de la seva singladura i en els moments actuals, quan 
sembla que es tornen a fer passes enrere en allò que fa 
referència a la defensa del català. 

A banda d'altres aspectes, crec que s 'ha de desta
car la funció que ha realitzat i realitza de la difusió de la 
història de Capdepera, tant en allò que fa referència a la 
història recent del municipi com a la més remota. En defi
niliva, "Cap Venndl" s'ha convertit en una referència in
eludible per a la història de Capdepera. 

No cal dir que som un assidu llegidor del Cap Vermell 
i que esper ser-ho per sempre. Per això vull encoratjar als 
qui, amb el seu esforç, ens permeten passar una estona 
agradable llegint, que continuïn amb la seva tasca perquè 
és del tot imprescindible a Capdepera. 

Mateu Garau Flaquer 
Regidor del PSM-EN a l'Ajuntament de Capdepera 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Teli Fax: 9715645 51 

ARTÀ 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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Recaptació de tributs de la CAlB 

Benvolgut senyor: 
El motiu d'aquesta carta és d'informar-lo 

de la situació de la recaptació de tributs de la 
Comunitat Autònoma de les Illes Balears. 

La recaptació la realitza 1' empresari
recaptador Sr. Gabriel Maria Alzamora Torres, 
el qual, en una situació monopolística, pot estar 
guanyant de 500 a 1.000 milions de pessetes l'any 
(es calcula que durant els darrers 15 anys ha 
pogut guanyar de 5.000 a 10.000 milions de 
pessetes, informació aquesta que no ha estat des
mentida pel Govern Balear). 

El recaptador cobra també els tributs 
locals (excepció feta en els honrosos casos de 
Manacor, Algaida o Artà), amb una tarifa molt 
superior al cost real del servei, la qual cosa podria 
suposar la comissió d'un presumpte delicte 
d'estafa. 

De cada 100 euro s que vostè paga en 
tributs a l'Ajuntament, hi ha entre 3'48 i 4'64 
curos (depenent del municipi) que se'n van a 
enriquir el recaptador-empresari comissionista. 

Ara el Govern ha presentat un Projecte 
de Llei en el Parlament que pretén legalitzar 
aquesta situació irregular per tal que el 
recaptador continuï enriquint-se a costa de vostè 
i de tots nosaltres. 
Està vostè d'acord d'enriquir el recaptador a 
costa dels seus tributs? 

Està vostè d'acord que el Parlament aprovi 
una Llei per a maçolar-nos a tots en benefici 
d'un de sol? 

Per a més informació, consultau la web 
http:/ /www.recaptaciocaib.com 

Molt atentament, 

A Manacor, a 16 de novembre de 2003 

PERE LLITERAS NADAL 
(rebuda per correu electrònic) 



comunicats 

MOCIÓ «CORREUS EN LES 
LLENGÜES DE L'ESTAT ESPANYOL» 

Que presenta al ple de l'Ajuntament de Capdepera el 
grup municipal del PSM- ENTESA NACIONALISTA. 

L'ús exclusiu del castellà en el logotip d'una empresa 
pública estatal com és Correus no respecta l'esperit de l'article 
3 de la Constitució espanyola ni els principis bàsics que regu
len la doble oficialitat lingüística a les Illes Balears d'acord amb 
l'article 3 de l'Estatut d 'autonomia de les Illes Balears i la 
legislació que el desplega. 

Considerem especialment greu que Correus, que fins 
ara incloïa en la retolació de les seves oficines a les Illes Balears, 
la Comunitat Valenciana i Catalunya un logotip bilingüe 
(«Correus i Telègrafs» i «Correos y Telégrafos»), opti per un 
nou logotip que només té versió castellana. Al País Basc, i part 
de Navarra, Correus emprava el logotip bilingüe «Posta eta 
Telegrafoak» i «Correos y Telégrafos». A Galícia Correus 
emprava el logotip bilingüe «Correos e Telégrafos» i «Correos 
y Telégrafos». 

Els Estats democràtics plurilingües reconeixen una 
denominació plurilingüe oficial al nom de l'Estat i a les empreses 
i institucions estatals. Així, per exemple, a Suïssa l'empresa es
tatal de correus té la denominació en alemany, francès, italià i 
romanx (Die Post, La Poste, La Posta, i la Posta); a Bèlgica, en 
neerlandès, francès i alemany (De Post, La Poste, i Die Post); a 
Finlàndia, en finès i suec (Posti i Posten), i al Canadà, en anglès 
i francès (Post i Postes). A la Gran Bretanya Royal Mail i Post 
Office usa oficialment el gaHès i el gaèlic escocès, llengües amb 
580.000 i 70.000 parlants respectivament, en el seu logotip. 

Per tot això, t:l grup municipal del PSM-ENTESA NA
CIONALISTA a 1 'Ajuntament de Capdepera Mallorca proposa 
al Ple que adopti els següents: 

ACORDS 
1.-Que Correus també empri el català en el seu nou 

logotip, i que la versió catalana del logotip aparegui tant als 
rètols de les oficines com a les bústies, carrets de repartiment, 
vehicles i altres elements de la seva propietat radicats, 
estacionats, emmagatzemant o instaHats en aquest municipi, 
en les instaHacions postals de qualsevol naturalesa que donen 
servei a aquest municipi i en totes les instal-lacions postals de 
tots els municipis de les Illes Balears, la Comunitat Valenciana, 
Catalunya i en tots els municipis de llengua catalana d'Aragó. 

2.-Que Correus empri en tota la documentació d'abast 
estatal i internacional una denominació de 1' empresa en castellà, 
català, gallec i basc (Correos, Correus, Correos, i Posta). Això 
comprèn tota la papereria originada i usada en els serveis centrals 
de Correus, el servei de filatèlia, les publicacions, la pàgina 
web, etc. 

Capdepera, 16 d'octubre de 2003 

Mateu Garau 
Portaveu del Grup Municipal 

?SM-nacionalistes de Mallorca 
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Miquel Martí i Pol 
(Roda de Ter 1929 -2003) 

Dia 11 de novembre morí Miquel Martí 
i Pol, a la localitat osonesa on va néixer i 
viure, Roda de Ter. Martí i Pol és un dels 
potes més llegits de la llengua catalana. 

De poesia dolça però punyent, la seva lectura enganxa 
fàcilment. Ens deixa un bon grapat d'obres, des del pri
mer Paraules al vent (1953), en què passa d'una pri
mera etapa de fort accent social fins a l'època de major 
introspecció, propiciada segurament per la greu malaltia 
degenerativa que patia, esclerosi múltiple. En tot cas, 
aquest poeta no ha deixat mai de comunicar-se amb els 
seus lectors, que I 'han reconegut com la vertadera veu 
del poble. El darrer llibre, Després de tot, publicat aquest 
any, es pot considerar el seu llegat. L'autor d'Estimada 
Marta es mereix el millor homenatge que li podem retre: 
llegir o rellegir els seus poemes 

"He heretat l'esperança dels avis 
i la paciència dels pares. 
I de tots dos, els mots 
dels quals ara em serveixo 
per parlar-vos. 
Visc en un poble petit, 
en un paf.~ petit 
i, tanmateix, vull que quedi ben clar 
que això que escric ho escric per a tothom, 
i que per a mi és com si el món sencer 
girés entorn de l'eix dels meus poemes". 

He heretat l 'esperança. 1976 
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jCil V'vO V1L VCilLeV'v eXGIA.se.s 
-per CilL boV'v f!AV'vGLoV'vCilVvleV'vt deL treV'v 

Agaf el tren a Manacor. Arrib a Palma amb 1 O 
minuts de retard. Esper 17 minuts el bus per anar a 
l'aeroport. Vaig cap a la porta D60. Embarcam amb vint 
minuts de retard a l'avió d'Spanair/Iberia/Aireuropa i ens 
fan esperar un quart d'hora a la pista sense aire condicionat: 
sardinetes en un forn. Finalment ens enlairam amb una 
pèrdua de 35 minuts respecte del que havia 

més dels que voldríem perquè no es reparen al dia. Si no 
existeix, s 'hauria de crear un bon servei de manteniment 
amb suficient personal, capaç de reparar dia a dia i amb 
eficiència tots els desperfectes de la línia. 

Anem a cercar altres causes que puguin haver 
provocat algun retard. Hom va apuntar que es feien més 

aturades que abans (entre Palma i 
Marratxí set aturades) i que les màquines 
dièsel no estaven pensades per a trajectes 
tan curts i no aguantaven. Pot ser, però el 
nombre de parades (no la distància ni les 
condicions de la via) és exactament el 
mateix per anar des de sa Pobla a Inca 
que des de Manacor. Llavors, quin és el 
problema? 

anunciat la companyia, i encara hem tengut 
sort: he arribat a esperar un avió més de 7 
hores. Quan compr un bitllet d'avió sempre 
compt una hora de retard com a mínim. Dins 
I' avió llegesc al diari (aquell que li té de
mostrada mania al ferrocarril mallorquí) que 
qui té els retards escandalosos (de 45 minuts) 
i és motiu de portada és ... el tren(?!). Algu
na cosa no encaixa entre la realitat que viuen 
els que fan servir el ferrocarril cada dia i la 
imatge que en dóna aquest mitjà. Són molts 
els usuaris que confirmen que no n'hi ha per 
tant. De tota manera, els retards, sense ser 

Sl 
Si no hi va haver dificultats a cau

sa de les dues parades que es van afegir 
per anar a sa Pobla, per què han de ser un 
problema per anar a Manacor. S 'ha 
ampliat el recorregut, però també s 'ha 

tan exagerats (tret del mes de juny), hi són. Però continuem 
el viatge. Arrib a I' aeroport d'El Prat. Compr un abonament 
multimodal de 1 O viatges per a un trajecte similar al de 
Manacor-Palma que, a més, em permet viatjar i fer 
transbords a la xarxa de metro i bus per 1 O euro s menys 
que no costa el mateix a Mallorca(?!). El tren ha de sortir 
a les 15.43. Efectivament, surt a les 15.43. A Catalunya és 
habitual aquesta puntualitat extrema, de rellotge digital tant 
a Renfe com als Ferrocarrils de la Generalitat. Com 
s'explica aquesta diferència? Tenen una tecnologia 
desconeguda a Mallorca? De tota manera, quan es va obrir 
la línia que uneix Inca amb sa Pobla no hi va haver tants de 
problemes, encara que la tecnologia utilitzada per implan
tar les vies va ser la mateixa que la que s 'ha utilitzat en el 
tram Inca-Manacor. Quan s'obri una nova línia hi ha un 
temps de rodatge en què es produeixen amb més freqüència 
els coneguts «garrots» a causa dels canvis de temperatura 
ambiental i la dilatació de les vies. Els garrots provoquen 
que es produeixi una petita desviació de la via i el conduc
tor no pugui anar a la velocitat que toca, i la puntualitat se'n 
veu afectada. Tot i dos segles d'experiència, encara és un 
misteri on i quan pot aparèixer un garrot. 

Però això passa aquí i a qualsevol indret del planeta. 
I té solució: a la nit, quan el tren no circula, els tècnics 
reparen la via. A hores d'ara, el nombre de garrots haurien 
de ser els normals d'unes vies qualsevol, però són molts 

ampliat el nombre d'unitats. La tesi de la sobreexplotació 
del material tampoc no rutlla del tot. El que falla sembla 
ser que és el manteniment necessari dels motors: com que 
estan en moviment permanent, no es disposa del temps 
necessari d'estada en els tallers per fer la feina ben feta,· 
d'aquí la majoria d'avaries que provoquen retards. 

Per últim, queda la teoria de la conspiració: els 
retards importants arriben quan el Pacte de Progrés ja ha 
perdut les eleccions, no just després de la inauguració. El 
desastre es prolonga de tal manera i és de tal magnitud 
que es comença a especular sobre la intervenció d'algú 
afí als «nous amos». Arribada Mabel Cabrer a la 
Conselleria d'Obres Públiques, es troba amb l'excusa per
fecta per dir que s'aparquen els projectes de noves línies, 
que queda molt per aconseguir que el tren funcioni amb 
correcció, que es reduiran freqüències i que 1 'estrella del 
Pacte de Progrés ha mort, que varen inaugurar massa aviat 
amb motius electoralistes. Tal volta aquesta darrera 
observació és correcta, però no oblidem que prové d'un 
partit, el PP, que l'any 99 va inaugurar la línia Palma-sa 
Pobla quan les obres tot just havien començat i la major 
part de les expropiacions estaven per fer (evitarem fer 
comentaris sobre els problemes de 1 'arribada de I' AVE a 
Lleida, la seva lentitud, el traçat, els forats ... ). S 'han 
d'aplaudir les inversions milionàries anunciades pel nou 
govern i que havien estat, en part, previstes per I' anterior 
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Executiu. També s 'ha apuntat la possibilitat del soterrament 
de la línia al pas per Palma, cosa que suposaria haver 
d'electrificar tota la xarxa ferroviària. Aquesta passa, si 
és feta, suposaria posar-nos a la mateixa altura que la 
resta de ferrocarrils de 1 'Estat. L'electrificació és una gran 
millora pel que fa al funcionament (els trens elèctrics són 
capaços de recuperar minuts perduts per la seva major 
acceleració) i el respecte al medi ambient (són encara 
més eficients que els dièsel, tot i que augmenta l'impacte 
visual en els trams descoberts). El pressupost previst és 
important, però no arriba per reobrir cap línia. Mentrestant, 
l'aixeta dels milions comença a rajar des de Madrid però 
només per inversions en autopistes, autovies i 
desdoblaments. El transport públic, una vegada més, ha 
estat oblidat per la capital estatal i els qui hi van a nego
ciar. Si ara que els vents bufen en la mateixa direcció a 
Palma i a Madrid no s'amplia la xarxa ferroviària serà 

Sons 
Berta L iesegang 

Música tradicional o popular? 

Després de molt de temps sense escriure en 
aquesta secció, per motius que no vé al cas explicar, 
he posat fil a agulla per expressar la meva opinió 
sobre un fet que darrerament es fa palès en molts 
d'indrets socials i sòcioculturals. Em referesc al 
tractament que està rebent d'un temps ençà la 
nostra música tradicional: d'estar gairebé arraconada, 
oblidada, en desús i, en molts casos, menyspreuada 
i odiada, ha passat a ocupar llocs, si no de privilegi 
i popularitat, almanco si de valoració i reconeixement. 

Bé és veritat que des de molts anys enrera hi 
ha hagut grups musicals i/o agrupacions de balls 
folclòrics (ball de bot) que han intentat recuperar les 
cançons i danses tradicionals mallorquines, 
menorquines i pitiüses, pero en la majoria dels casos 
s'ha tractat de grups que han tengut una minoria de 
partidaris; les seves actuacions han estat durant 
molt de temps "curiositats folclòriques". 

Realment la societat és mou per corrents im
previsibles, i, per molt que unes minories vulguin ac
tivar determinats elements culturals, necessiten el 
recolzament social per fer efectiva la seva tasca. 

29 

únicament i exclusivament per manca de voluntat política. 
En definitiva, s 'ha acabat el temps perquè alguns retards 
ocasionals atribuibles a un mal plantejament inicial i/o una 
mala organització i/o a una mala direcció i/o a dèficits de 
material... servesquin a certa premsa per dimonitzar el 
tren i als seus gestors per aparcar projectes. Cinc mesos 
després, ja no hi valen excuses, el tren no té més remei 
que funcionar i continuar creixent. Si no ho fa, no es pot 
defugir la responsabilitat. S 'ha acabat el temps de rodatge. 
Les Illes Balears tenen 0'083 quilòmetres de xarxa 
ferroviària per cada mil habitants. La mitjana espanyola 
és de 0'31 quilòmetres, una de les més baixes d'Europa. 
L'alemanya és de 0'46 i la sueca, d'l '22 quilòmetres. 

Miquel Piris, periodista 

El que no gaire anys enrera semblava impossible -
la valoració i identificació social amb els trets 
culturals de la música tradicional illenca- de cop 
s'acosta a fer-se realitat. 

Aquesta reflexió és el resultat d'uns mesos 
d'observar determinats sectors de població davant 
alguna manifestació de música tradicional. M'ha 
sorprès comprovar com no sols han proliferat els 
grups de música d'aquest tipus o que inclouen 
cançons tradicionals al seu repertori, sino també, i 
el què és més important, la creixent identificació 
d'un gran sector poblacional amb aquest tipus de 
música. També he observat com molta gent sembla 
haver "descobert" sobtadament que les cançons 
tradicionals illenques poden ser, a més d'escoltades, 
cantades. 

Record quan, fa ja molts anys, ensenyant 
solfeig a I 'Escola Municipal de Música, vaig 
començar a tenir la curolla d'introduir els elements 
rítmics i melòdics del llenguatge musical utilitzant 
cançons tradicionals mallorquines, perquè em dolia 
haver d'ensenyar cançons importades per a aquesta 
finalitat, quan moltes de las cançons que ma mare i 
la meva padrina -per posar un exemple- em 
cantaven, ningú dels meus alumnes les sabia. Molt 
de temps vaig pensar que feia retxes dins l'aigua; 
temps després vaig pensar que eren gotes d'aigua 
dins una bassa. Ara pens que la societat es mou per 
molts d'elements que escapen del nostre quefer i 
que no poden controlar les minories. D'aquí uns anys 
no sé què pensaré, però m'agradaria poder dir: les 
cançons tradicionals illenques poden ser ja 
considerades populars perquè el poble les ha tornat 
fer seves. 
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~1 primer calaix v~ig trobar-Lo ple d'històri es. C... Unes eren una mena d'aventures fantasioses 
irreals imaginatives. D'a ltres tot al contrar i: 

reals, concretes, amb regust d'autenticitat. Estaven , 
estan encara, escrites a mà, amb una caHigrafia clara 
i neta, de caient anglès, amb tinta negra a la qual, però, 
els anys han donat matisos color sèpia . 

La caixa arribà a casa nostra per donació de 
1' oncle Higini o i de la tia Hermínia. Cal dir des d'un 
principi que ni l'un ni l'altra eren parents meus, però, 
per amistat amb els meus pares, m'ensenyaren a 
tractar-los com a oncles. 

L'oncle Higini o era fill de casa bona, si entenem 
per casa bona una família de terratinents de per 
Extremadura, conservadora, reaccionària, de dretes de 
tota la vida. Però el fill els sortí progressista: creia en 
el progrés de la societat envers un canvi fonamental en 
1' organització política. 

Aleshores, un revolucionari. 
m pare l'obligà a esludiar lleis. 
I n'estudià.Va fer-se amb dues carreres al 

mateix temps: advocacia i història política. Pensava 
que per canviar el camí cap a on anem cal tenir clar 
d'on venim. 

Però al final no n'exercità cap de les dues. Un 
dia tingué una discussió amb el pare sobre el que havia 
de fer en el futur. Els dos s'engrescaren força, 
defensant cadascun el seu tarannà. La discussió pujà 
de to. «Els tests s'assemblen a les olles», deia sempre 
la mare, una dona baixeta i voluminosa, quan els veia 
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tan tossuts. Cap dels dos callava. Perderen la compostura 
i el respecte cap a l'altre. El pare, amb un equivocat 
sentit de la propietat, envergà una forta galtada al fill, qui 
va caure a terra. S 'aixecà, mirà al pare fit a fit i li digué: 
"Per respecte a la mare no us torn la bufetada, però no 
tindreu ocasió de repetiria perquè me'n vaig lluny de 
vos per sempre. 

I va anar-se'n a Alacant. 
A Alacant conegué la tia Hermínia, qui aleshores 

estudiava per ser llevadora. S'enamoraren de seguida i 
quan ella acabà els estudis i ell aconseguí un plaça de 
faroner a un far de per Galícia, a la fi del món, es casaren. 

Uns dies abans de les noces, un parent llunyà dels 
pares de la núvia els féu el regal d'una caixa-calaixera. 
La caixa, malgrat haver passat una pila d'anys des de la 
seva construcció, estava ben conservada, sense signes 
d'ames o de corcs. Era, és encara, una caixa massissa 
, dc llenyam noble, ampla, de formes rectes però elegants, 
de peus esculpits en forma de garres d'animal salvatge. 

A la part frontal hi tenia, hi te encara, cisellat a la 
fusta, un escut pontifical: Una mitra alta cenyida per tres 
corones i acabada amb una creu sobre una bolla, usada 
com a insígnia de l'autoritat papal, sobre un entramat 
d'encenalls i flors de lis un poc disfressades. Al costat 
de 1' escultura hi tenia, hi té encara, una data: Avinyó 
1410. 

L'oncle Higinio contava la història de la caixa i, 
com que era molt donat a la xerrameca, situava 1 'inici de 
la contarella uns quants anys abans de la construcció 
del moble. 
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El sacre col·legi va reunir-se a Fundi. 
L'Arquebisbe de Bari un tal Pignani, havia pres posessori 
de la seu romana sota el nom d'Urbà VI. Però el 
conclave de Fundi anul·là 1' elecció de Pignani i votà 
un nou papa: un francès, Robert de Ginebra, sota el nom 
de Climent VII. 

Tots els cardenals se n'anaren amb ell cap a 
Avinyó. 

Així comença el Gran Cisma d'Occident. 
Una església bicèfala. 
Un cap a Roma i un altre a Avinyó. 
El papa Francés, ClimentVII, morí el 1404 i el 

conclave d'Avinyó nomenà successor a Pere Martínez 
de Luna, amb el nom de Benet XIII. Però llavors el 
Concili de Constança el declarà cismàtic i van deposar
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un poc llimat per l'ús, on jo m'imaginava que el Papa 
Lluna hi guardava les casulles brodades amb fil d'or 
i pedreria, o l'estola de fina seda i altres ornaments 
sagrats, l'oncle Higinio, que tenia, a més de vena 
revolucionària, una vena de poeta, i que havia conreat la 
narrativa, hi guardava les seves codolades i contarelles. 

Dins l'altre calaix, la tia Hermínia, menys 
intel·lectual però més fantasiosa, hi guardava els seus 
records i les seves fantasies: un barret amb violetes de 
pedaç, uns enagos amb farbalans, una randa que no 
servia, un mocador de daus, un floc de setí, un ventall 
de làmines d'os, un vestit de batejar, una trena de 
cabells rossos, una capseta d'ivori amb un collar 
romput ... . 

lo. Ell no va acceptar el veredicte 
i es retirà a Penyíscola, on residí, 
tot intitulant-se papa, fins a la 
seva mort, l'any 1424. Abans de 
morir, cap a 1422, el papa Lluna, 
com 1' anomenaven per Alacant, 
abandonat de tots els cardenals 
de la seva cort, va nomenar-ne 
quatre d'entre els seus amics. I 
fou un d'aquests nous cardenals 
qui, passats uns anys, va 
possessionar-se de la caixa
calaixera que el Papa Lluna 
havia encarregat a un fuster 

~~--------------~--~~----~----d'Avinyó. I fou aquest, un tal 
Ximeno, el parent avantpassat mitjançant el qual van 
heretar la caixa la tia Hermínia. 

Els oncles, Higini o i Hermínia, després de recórrer 
mitja península, de far en far, arribaren a l'illa i 
s'instal·laren al poble. 

L'oncle, ja jubilat, seguia sent aquell 
revolucionari d'idees avançades, encara que amb els 
anys s'havia amansit un poc. 

La tia Hermínia, uns anys més jove, encara 
exercia, i així vingué al poble com a comare. 
S' instal·laren a una casa del carrer de Palma, avui 
carrer de Ciutat. 

Aleshores jo era molt jove i mai vaig tenir molt 
clara la fugida tan precipitada dels oncles, malgrat el 
triomf a les urnes del Front Popular i 1' entrada de la 
República. Uns anys després em digueren que l'oncle 
havia intuït que, soterradament, les forces reaccionàries 
de dretes i els militars preparaven la insurrecció del 
divuit de juliol. 

La fuita fou precipitada i solament s'endugueren 
el necessari i ens deixaren els mobles, i entre aquests 
la caixa-calaixera. 

Dins el primer calaix, tot folrat de vellut vermell, 

Caixa i calaix eren, ho són encara, reblerts 
atapeïdament de coses suggeridores. I és engrescador 
i excitant desvetllar les històries de l'oncle i associar-les 
amb les peces i fantasies de la tia. M'entusiasma el 
repte d'aventurar-mi. 

He obert els dos calaixos i he tret una peça de 
cada calaix i entre les dues he mirat d'inventar-me un 
relat el més apassionant possible. 

Del calaix de la tia, a les palpentes, he tret un 
ventall de tela de tul brodat i les làmines d'os. Del calaix 
del l'oncle en trec uns fulls esgrogueïts on descriu la 
història d'una submissió. Comença així: 

«No, no, no i no! Aquesta al·lota no és per tul 
Treu-t'ho del cap. És d'una família d'heretges. A casa 
seva son espiritistes ... " 

Recordes aquestes paraules, Mateu? Podríem 
dir que són el principi de la teva tragèdia. Ta mare era 
mala de tòrcer .. .I ella és la mèdium, la qui entra en 
trànsit, qui fa ballar taules i peus de ribella. Per la seva 
boca parlen els esperits. 

"M'entens? És gent que viu d'esquena a Déu i 
I 'Església. Viu encara en pecat original, perquè no ha 
rebut la gràcia del baptisme. No, no i no! No pots casar-
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te amb una dona així. Treu-t'ho del cap." 
I tu, Mateu, acotares el cap i no digueres ni piu. 

Obeïres, que creure és criança, com deia sovint ta mare, 
encara que sentires que se't trenca-va l'anima, amb 
aquella obediència. 

Pujares a la teva cambra amb l'ànim suspès per 
un sentiment d'angoixa que et tallava l'alè. 

Nu sobre les flassades, agafares de sota el 
matalàs, on el tenies amagat, el ventall de tul brodat i 
làmines d'os. L'obrires i començares la tasca de passar
te'l per la pell, amb una amanyagadora i prolongada 
carícia. 

Aleshores tenies vint i tres anys, ja no eres cap 
nin. I en lloc de donar llonga a aquell punt de rebel·lia que 
et brostava dins el pit, et submergires dins un conformisme 
narcisista. Acceptares sense lluita les normes morals i 
socials de ta mare, malgrat que per dintre sentires el glaç 
de la primera frustració. 

El primer personatge, escollit a l'atzar, ets tu, 
Mateu. La teva història, ben curta tanmateix, però 
reblerta de solitud, mossegada per mil enderrers. La 
història d'una obediència cega, d'una covardia ... I per 
què? Digúes, Mateu, per què? Per què et deixares atordir 
pels sermons de ta mare? Estaves tan avesat a la 
obediència que et deixares portar bonament per les 
ordres de ta mare, sense fer-li ni fer-te cap pregunta. 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Amb silenci traçares el teu destí. Les pruïges de ta 
mare eren moltes i variades però, juntes, no pesaven 
ni la meitat de les teves raons per casar-te amb 
1 'Amàlia. I 1 'Amàlia t'estimava. Força, t'estimava. Tu 
ho saps bé. 

T'ho endevinà, aquell dia que la trobares 
sortint del forn de Ca n'Àngel, que t'havies apartat 
d'ella perquè ta mare no l'aceptava. "Ets -va dir-te
inofensiu i simple com un animal domèstic. Et desig 
que quan descobresquis la possibilitat del crit no sigui 
massa tard." 

I tu, amb una paraula d'excusa a la punta de 
la llengua, baixares el cap avergonyit. I no entengueres 
el desig de 1 'Amàlia: descobrir la possibilitat del crit. .. 

Allí va acabar tot. La teva covardia et marcà 
i la vida et deixà la seva empremta, condicionant, 
profundament i intensament, 1' essència mateixa del 
teu ésser. 

Començares la llarga singladura de la soledat, 
sense més catalitzador, per desfogar-te de la 
frustració diària que paties sobre la carn, que aquell 
ventall de tul brodat i làmines d'os que 1 'Amàlia 
t'havia donat com a penyora del seu amor. 

El començares com un joc, el somni de sentir
te acoronat per les amanyagadores carícies de les 
mans de l' Amàlia. El ventall n'era el substitut que 
arreplegava en un punt determinat 1' escampadissa 
eròtica que l'instint sexual t'espargia per tot el cos. 

El joc esdevingué habitud i, amb l'habítud, 
neurosi que et mossega sense conhort. 

El buit de la consciència se t'omplí de renecs 
i de penediments de culpabilitats que no podies 
compartir amb ningú. Entotsolat i capcot, rumiaves, 
rumies encara, sortides més o menys dignes al teu 
acovardiment, i penses en les paraules de 1' Amàlia: 
descobrir la possibilitat del crit... descobrir un llum et 
blau que et mostri un camí, un camí ample i assolellat. .. 

I tanmateix, Mateu, non 'hi ha de camins, si no 
fas l'esforç de deixar-hi, decidit, les teves 
petjades. 

Joan Rai 
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"A MAYOR OREJA, MENOR CEREBRO" 

CAPÍTOL I 
Demòcrates, on collons sou? 

"Entre la herencia de Pujol y la heren
cia de ETA hay mas conexión que entre 
ETA y Pujol. Por eso, el plan Jbarretxe 
tiene mó.s capacidad de conectarse con 
lo que es la herencia de Pujol interpre
tada como el arbitraje de ERC" 

Jaime Mayor Oreja 

F eia temps que em rondava pel cap fer una secció 
dedicada únicament i exclusivament a denunciar sense 
complexos les barbaritats i les greus mutilacions al siste
ma democràtric, a les llibertats individuals i col·lectives 
per part d'aquests neofeixistes del PP. I aquesta setmana 
-estic escrivint aquest article a començament de 
novembre- el piròman Mayor Oreja, amb les seves 
desgraciades i ofensives declaracions sobn: les herèm.:ies 
d'ETA a Catalunya, m'ha acabat de decidir , a més de 
donar-me un bon titular per a la secció que tinc intenció 
d'escriure fins a les properes eleccions generals. A veure 
si els fotem fora, que bona falta ens fa. 

No voldria que les meves paraules de descrèdit 
cap als neofeixistes del PP s'interpretassin com a gratuïtes 
o, pitjor encara, com a rancunioses. Crec que estic en 
condicions de demostrar que els Aznar, Rajoy, Cascos, 
Mayor Oreja, Michavila, Zaplana, Arenas, etc. etc. es 
passen dia sí, dia també, menyspreant les majories socials 
i polítiques dels països que conformen l'estat espanyol. 
Encara avui, quasi trenta anys després, segueixen honorant 
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amb estàtues, noms de carrers, toponímies i sucoses 
subvencions (Fundación Francisco Franco) la dictadura 
franquista que va causar un milió de morts, un exili massiu 
i quaranta anys d'humil·liació i privació de tota llibertat; 
han posat en marxa el projecte de llei que castiga amb 
penes de presó els qui es manifestin contra les seves 
guerres; donen ales a l'expansió del nacional-catolicisme 
de I 'Opus Dei i dels Legionarios de Cristo a l'ensenyament; 
es gasten 1,5 milions d'euros cada dia de vol a enviar 
Pedro Duque a l'espai disfressat de bandera espanyola 
només pel seu propi lluïment i la del seu partit; han 
aconseguit posar en entredit la independència del poder 
judicial; la seva brunete mediàtica ens fa muntatges 
judicials i policials contra bascs, catalans, comunistes, 
anarquistes, pacifistes, ecologistes i contra tots els qui no 
pensin com ells. Han convertit la seva majoria absoluta 
en un absolut i constant menyspreu als valors democràtics, 
que fa dubtar moltíssim de la seva condició de demòcrates. 
I és que una gent que confon pàtria amb finca privada, 
cultura i personalitat pròpia en "provincias", i ganes de 
potenciació de la identitat amb "separatismo", no pot ser 
el garant de les nostres llibertats. La imposició del 
pensament únic i l'eliminació de Lola contestació i 
reivindicació del nacionalisme d'alliberament, per tènue 
que sigui, és el seu punt d'arribada; i no escatimen cap 
mitjà per aconseguir-ho. Han abandonat definitivament les 
posicions de centre-dreta per derivar cap a l'extrema 
dreta més rància, estantissa, repugnant i perillosa. Això sí 
que fa por, això sí que és terrorífic. 

I no ens pensem que aquí, a les Illes Balears, ens 
lliuram d'aquesta paranoia política dels neofeixistes del 
PP. La llei d'acompanyament dels pressuposts i les mul
tes de Costitx, entre d'altres qüestions, avalen el currícu
lum de menyspreu costant cap a les llibertats individuals i 
col· lectives dels actuals governants illencs, a més a més 
de crear uns greuges comparatius sense precedents. 

Amb la llei d'acompanyament pressupostari (que 
no hauria de ser més que una llei que inclogués petites 
mesures necessàries perquè els pressuposts vagin a bon 
port) el Govern modifica una vintena de lleis vigents, 
aprofita per desfer els parcs naturals del govern anterior 
(mesura desconeguda a cap lloc del planeta), modifica 
lleis estatals, multiplica les empreses públiques, legalitza 
habitatges unifamiliars de 1.000 metres quadrats a 300 
metres de la costa i modifica 13 articles (sobre 28) d'una 
antiga llei de ràdio i televisió autonòmica. En poques 

L.!============---------J paraules, el govern legisla clandestinament i aprofita per 
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treure endavant lleis sense cap tipus d'aportació d'altres 
formacions, associacions o agents socials i, evidentment, 
sense cap tipus de debat, que és el que realment els 
interessa. Ja us podeu imaginar com serà la televisió de 
les Balears. Una altre carro blindat de la brunete 
mediàtica. Esperpèntic. 

Però allà on han mostrat més el llautó els 
neofeixistes és amb el cas Costitx. Com quasi tots sabreu, 
a Costitx, com a conseqüència d'una concentració pa
cífica per donar suport a una moció anti-autovia, el 
Delegat del govern del PP, senyor Ramis, va obrir 
expedient a dotze dels presents a la moguda, expedients 
que han acabat amb una multa d'uns 6.000 euros a 
cadascun. Però I' escàndol no acaba aquí. Si feis memòria, 
recordareu els altercats antiparc natural de Son Servera 
de l'any 2000, dirigits contra el batle i el seu equip de 
govern. Doncs bé, a dos dels principals instigadors, en 
Meeeeeeriano Servera i en Miguel Angel Calviño (tenc 
fotos que ho demostren), no tan sols no se'ls va obrir 
cap expedient sino que els neofeixistes del PP els han 
recompensat amb càrrecs al govern. En Meeeeeeriano 
Servera (el més anti parc del mon) és el coordinador ge
neral de parcs naturals (un càrrec que no sabem per a 
què serveix) i en Calviño és director general de Pesca. 
Ah! ens oblidàvem d'en Pedro Cañellas (president de la 
federació hotelera), que també tenc fotos que demostren 
que hi era present; bé, aquest senyor abans no cobraba 
per representar els hotelers i ara sí, i com que no crec en 
aquest tipus de casualitats, vull pensar que també deu 
ser una recompensa dels seus propis companys pels 
serveis prestats a la causa. És evident que els nivells de 
vergonya demost~ats pels neofeixistes peperos és molt 
baix, tan baix que quasi podem afirmar que no en tenen. 
No voldria passar per alarmista pero crec que la situació 
és molt preocupant i molt decebedora. Si a les pròximes 
generals no els fotem fora, la democràcia enganyada 
que vivim ara es convertirà en una democràcia usurpa
da. 

I davant aquest panorama, jo me deman: 
demòcrates, on collons sou? 

Felip Esteva Castro 

Pròxims capitols: 

"El pelotazo" Costa 

Nord-Miquel Douglas, De 

com UM es confon amb el 

PP ... i d'altres 
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' AMOR MATEMATIC 

M'hagués agradat més ser l'únic element del teu 
conjunt, però el cardinal em demostra que tu pertanys a la 
intersecció dels pensaments de molts d'homes, això sense 
tenir en compte que les teves relacions no són únicament 
binàries, la qual cosa implica, desgraciadament, que som 
poca cosa més que un element neutre per a tu. 

Cada vegada que intent integrar, tu derives; cada 
vegada que jo t'elevo a l'infinit, tu me multipliques per zero, 
fins que arribo al límit, traspàs la cota superior de la tristesa 
i em converteixo en un nombre irracional, quasi nul; tu, en 
canvi, per a mi, ets una dona més que real, ets imaginària, 
complexa, indeterminada, el punt cap on tendeixen els mesus 
sentiments; ets, doncs, una asímptota, un punt en I' espai i 
del temps on no arribaré mai, encara que substitueixi les 
meves incògnites per valors positius, encara que accepti 
que el teu sistema no és homogeni. 

A pesar de tot, crec que el nostre problema té més 
d'una solució. Tot ve a rel (enèsima) d'aquell cercle de gent, 
aqquell interval tancat de persones que es pensen amb un 
rang major o igual al dels altres; sí, estic xerrant de gent 
com podrien ser: el grec ("Pi" per als amics) o els romans. 
Són individus que no compleixen cap premissa, cap propietat 
(a part de la reflexiva), ni tan sols la simètrica, només 
existeixen si i nomes si poden dibuixar la gràfica de la teva 
figura curvilínia aamb els seus ulls. 

Qualque nit em pega per recordar els nostres 
moments d'unió, quan jo em situava paraHelament al llit, i 
tu, asseguda damunt jo, traçaves una perpendicular a mi, 
formant un angle de 90 graus perfecte. Era el moment en 
què tu iniciaves els moviments: corbes còncaves i convexes 
(similars a les funcions del sinus i el cosinus), existia un sol 
punt d'inflexió, tu i jo dins l'univers dels reals, l'amor sense 
límit, així fins a perdre el meu domini, passant del mínim al 
màxim, i després la funció inversa, del màxim al mínim; per 
moments em consierava del suprem, l'indivisible, el múlti
ple, el màxim comú divisor, el resultat de la combinació de 
dos elements abraçats un a un. 

Acte seguit també record quan de cop i volta vares 
sofrir una permutació amb repetició, el teu signe va canviar 
(jo sospitava del menys un, però no m'atrevia a dir-t'ho), i, 
descaradament, et sorties per la tangent (d'alfa). La teva 
actitud secant, cosecant a vegades, em deixava sense mòdul 
ni arguments, congelat, quasi en forma polar, ja no era ni 
per aproximacions geomètriques el d'abans, m'havia 
convertit en l'ínfim, el divisible, el "primo", el "cateto" 
(oposat), el mínim comú multiple. 

Vaig intentar amb tota 1' ànima simplificar la meva 
actitud davant la vida, però no podia suprimir res, ni a dalt ni 
a baix, no era més que un zero a l'esquerra, era un conjunt 
buit. 

El conjunt buit 
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10 PROPOSTES per a una PEDAGOGIA de la MORT (i 2) 

3.- Pedagogia de la mort 
Ja l'he definida com aquell conjunt de posicionaments 

filosòfics propostes pedagògiques que impliquen la mobilització 
d'idees, de destreses i d'actituds que penneten als infants dotar
se d'eines intelectuals i afectives per aproximar -se a la comprensió 
de la fragilitat humana, a la seva vulnerabilitat, i així poder viure 
donant un sentit ajustat al veritable valor de la vida 

No és responsabilitat exclusiva de 1' escola, però I' escola 
n'és un bon niaró. 

4.- Algunes claus per a la pedagogia de la mort 
La primera necessitat per poder rallar de la mort amb 

els infants és acceptar parlar de la mort acceptant que no tindrem 
resposta a tot.. Sovint no en tenim pels interrogants més 
importants. Entendre la mort exigeix aceptar la incertesa. Incertesa 
de la vida, incertesa de les respostes al respecte. Incertesa de 
sentit. Voler estar segurs ens exigiria mentir. De la mort en parlem 
sincerament o millor callar. 

Una segona qüestió: no esperem a parlar de mort quan 
sigui tant propera que els sentiments ens embussin 1' enteniment. 
Hi ha moltes ocasions per parlar de la mort i del que 1 'envolta. La 
mort d'un conegut, una visita al cementeri, l'observació d'un 
enterro, el dol dels vestits, Iu mort de la muscota, la llavor sembra
da, la notícia que conmou .. son ocasions a a pro fitar per parlar 
amb l'infant del tema i facilitar-li l'accés comprensiu a tots els 
aspectes (socials, religiosos, biològics, ecològics, històrics, ... ). 
Quan la mort ens toca d'aprop hem d'ensenyar a fer es dol, faci
litar còm integrar la pèrdua. I açò exigeix altres referents. 

Una tercera: Cal parlar amb claretat, sense amagar les 
paraules. Cal utilitzar la paraula mort, difunt, cadàver, bagul, ... 
No ho disfressem amb eufemismes com "descansar", "donnir", 
"ha anat de viatge". Provocaríem confusió. La significació de la 
mort i d ela vida ja és prou confusa. Si a més ho emboliquem o ho 
disfressem ... acabarem creant equívocs. 

Una quarta: No situar mai els morts com vigillants, ni 
utilitzar-los com xantatge ("Segur que ell ho voldria ... " ni" t'està 
mirant...") perque faríem molt dificill' accés a una ètica raonada i 
a una moral autónoma que son sempre fonament d'equilibri per
sona!. Ni por als morts ni la mort com una amenaça inminent. 
Educar la seguretat vial, per exemple, no té a veure amb 
implementar una neurosi de risc. La mort com realitat amenaçant 
impedeix viure 

Quinta: la mort dels sers vius que ens envolten, animals 
i plantes, son sempre ocasions que fàcilment poden aprofitar per 
fer evident el cicle de la vida que té en un extrem el naixement i en 
l'altre la mort. La natura n'és plena d'aquest cicles: el cicle de 
l'aigua, del dia i la nit, de les estacions de l'any, .. No tindria sentit 

educar als infants fent evident tots els cicles menys el que més ens 
atrapa les emocions, menys el nostre propi cicle. Parlar-ne amb 
calma, sense pors malaltisses, ajuda a entendre. I entendre ajuda a 
viure amb plenitud. 

Sisena: la mort, la vida a més de ser fets biològics estan 
carregats de simbolisme i han sigut sempre centre de reflexió pro
funda dels individus i dels pobles . Com mares i pares cal 
transmetre al infants quin sentit li donam, transmetent-ne els 
sentiments i convenciments filosòfics o religiosos que tenim. 
Com mestres hem de facilitar l'expressió i coneixemnt dels 
diferents posicionaments. La diversitat ajudarà a compendre més 
la seva pròpia originalitat. 

Setena: La mort està envoltada sobretot de sentiments, ... 
No té sentit amagar als infants els sentiments que tenim els adults 
front a la mort dels amics , vesins, familiars, ... Veure 'ns emocionats 
i posar paraules als nostres sentiments els ajudarà a entendre i 
viure en pau els seus .. La pedagogia de la mort 'no és una pedagogia 
indolora, sino una pedagogia que assumeix el dolor, la tristor, .. 
com part de 1' existència humana. Els infants necessiten saber que 
viure no és només ser feliç., que el dolor també forma part de 
1' existència. 

Vuitena: La mort està vinculada a unes causes. És bo 
que els infants coneguin les causes: malalties greus, grans 
accidents, ... i que no l'atribueixin a petits incidents ni a malaties 
irrelevants. 

Novena: La mort d'un individuu (home, ratolí, ... ) és, 
potser, el final d'una història concreta. Però no és el final de la 
Història. Aquella espècie existia molt abans i seguira existint molt 
després. Noltros, tots, apareixem en un moment d'un procés 
col·lectiu que té uns antecedents i seguirà posterionnent. L'aparició 
i desaparació d'una persona dins una comunitat no és el fet cen
tral com tampoc no és una anècdota insignificant. Té tota la 
relevància de ser irrepetible i del que aquella persona aporta al 
global. Tantrnateix situar-nos dins el devenir col·lectiu és una eina 
que a més de fer justícia a l'objectivitat és ben útil com estrategia 
del coneixement. ( Còm si no justificaríem la necessitat i 1 'eficàcia 
del diàleg, per exemple.) 

Desena: la pedagogia de la Mort té a veure amb la 
pedagogia de la finitud. Cap de noltros és infmit. La pedagogia de 
la Mort s'estalona en la pedagogia del temps. Només tenim un 
temps, el nostre. Cap altre temps ens serà concedit i cal apendre 
com gastar-lo. Saber-ne dóna intensitat a la pròpia història. La 
resposta als interrogants que es plantejen al voltant de la Mort 
tenen respostes que omplen de sentit la vida. Saber que la Mort 
existeix dóna sentit a la vida. 

La pedagogia de la Mort té a veure amb cercar i cons
truir el sentit de la vida 
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, 
BERNAT MARTI 
NOU PATRO MAJOR DE LA CONFRARIA DE PESCADORS 

-Digues com va ser que presentares la teva 
candidatura a Patró Major 

- Va ser amb motiu del final del mandat de 
l'anterior Patró Major, en Pere Fuster Servera. 
La majoria de membres del Cabi/do decidírem 
presentar la nostra candidatura, no amb afany 
de comandar sinó com a mostra de la nostra 
disponibilitat a treballar per la Confraria. 
Aleshores, a mi em proposaren 25 dels 29 
electors que varen prendre part en el procés. Això 
em va suposar el compromís moral d'acceptar la 
responsabilitat de fer ferma la meva candidatura, 
la qual, posteriorment, fou refrendada pel nou 
Cabi/do. 

- Com ha quedat integrada, ara, la junta? 
- Els dos vicepatrons majors són Joan Ramon 

Esteva, en representació dels treballadors, i Pere 
Fuster, en representació dels empresaris. Els 
vocals són Pere Mercant, Antoni Vicens, Pep 
Uceda, Joan Mercant, Joan Fuste1~ Simon Pérez 
i Baldomero Gutiérrez. 

pensam, que no sols ens beneficiaria a nosaltres 
sinó que ajudaria a reforçar l'atractiu d'una 
zona visitada massivament pels turistes. Una 
segona reivindicació fou la d'una petita 
fabricadora de gel que pugui atendre les nostres 
necessitats, ja que la mateixa Direcció General 
de Pesca ens exigeix gelar el peix. En tercer lloc 
parlàrem de la instaZ.Zació d'una grua per poder 
treure les nostres barques. Finalment, 
reivindicàrem la necessitat d'una escollera en el 
moll nou, tot i que aquesta és una petició que 
consideram complicat que se 'ns atengui, perquè 
sempre que n'hem parlat ens han posat excuses, 
normalment de tipus econòmic; ara bé, nosaltres 
sospitam que en el fons el que s 'hi cou és que es 
vol fer un altre moll, o una ampliació de l'actual, 
per a embarcacions esportives. 

- En quina situació diries que es troba, el 
ser.tor pesquer de Cala Rajada? 

- D'uns anys ençà, el _sector es troba 

- Quins diries que són [=7il~~~g_¡r-~z~g;p----==-=iÏ.......,~UI!~'I! 
els grans problemes que, 
com a col·lectiu, teniu 
plantejats? 

-Recentment vàrem 
rebre la visita del director 
general de Ports, Sr. 
Serra, qui també ens va 
fer aquesta pregunta de 
quines eren les nostres 
inquietuds. En primer lloc 
li plantejàrem la 
necessitat de tancar el moll 
pesquer al trànsit de 
vehicles, tant el sector de 
les barques petites com 
una part del moll on 
amarren les barques 
"bou", perquè aquestes 
fenguin un espai segur 
per a estendre el seu 
ormeig; aquesta petició, 
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estabilitzat. Després d'un període de recessw 
espectacular,' especialment entre les barques de 
"bou", en els darrers temps la situació es manté 
estable i fins i tot, pel que fa a les barques 
petites, hi ha hagut una repuntada, ja que s 'han 
fet unes quantes barques noves. D'arrossegament 
només tenim dues barques, ara mateix, però es 
defensen bé. 

- Una cosa que crida molt l'atenció, vista de 
defora, és precisament la vostra projecció 
social. Algunes iniciatives que ultrapassen el 
vostre camp d'actuació estrictament 
professional, com ara les festes del Carme, o 
la Mostra de la Llampuga aquests dos últims 
anys, suposen la implicació directa de tot el 
poble en les vostres iniciatives ... 

-La primera cosa que he de dir és que estam 
molt contents que el poble s 'involucri amb 
aquestes activitats, perquè això vol dir que les 
senten com a seves . No ens 
cansam d ' insistir que estam 
oberts a tothom i que qualsevol 
aportació serà ben arribada. El 
que no volem, precisament, és 
que aquestes activitats quedin 
restringides al sector pesquer, 
sinó que hi participi com més 
gent millor. En tot cas, crec que 
el secret consisteix en el fet que ... _ .. 
el nostre és un moll jove, hi ha 
una nova generació de ~--.-..¡,¡¡¡¡¡¡¡¡...;; 

pescadors amb il·lusió i ganes de 
fer coses. I és així fins al punt ._ ___ _ 

que inclús els representants de 
confraries tan importants com la 
de Palma ens confessen que ells 
no serien capaços d'organitzar 
un esdeveniment com la Mostra 
de la Llampuga. Hi ha molta 
feina al darrere, molts de 
maldecaps i molts de problemes, 
i tirar-ho endavant només és 
possible si hi ha un grup de gent 
amb moltes ganes i coratge, 
sobretot si consideram que ho 
fe im a més de la nostra feina, que 
ja és prou feixuga. 

- La Mostra de la Llampuga 
ha repercutit en una millor 
comercialització d'aquesta 
espècie? 
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- Pensam que sí. Enguany és un any en què se 
n'ha agafada molta, de llampuga, i no hi ha 
hagut les grans davallades de preus d 'altres 
vegades . Tret d'un dia, en què s'arribà a 1 '80 
euros, el preu s 'ha mantingut entre els 2 '40 i els 
5 euros. 

- Han anat bé, les captures? 
A finals d'octubre se'n duien 

comptabilitzades, a tot Mallorca, 194 tones , 
d 'elles 57 a Cala Rajada, cosa que ens situa com 
el primer port de les Balears en aquesta espècie. 
Aquesta és una situació que es manté des de fa 
anys; ens segueixen Sóller i Portocolom. Són 
molts de quilos de peix, especialment perquè 
s 'agafa en molt poc temps. 

-Moltes gràcies, Bernat. 
- Gràcies a vosaltres. Us agraesc 1 'entrevista 

vull aprofitar per dir que les portes de la 
Confraria estan obertes a 
tothom per a qualsevol 
cosa que vulgui sebre de la 
nostra institució. Jo esper, 
en els quatre anys que tenc 
de mandat, fer-ho el millor 
possible. 

- Nosaltres també ho 
esperam. Pensam que 
perquè sigui així teniu la 
gran sort de comptar amb 
l'inestimable suport d'un 
magnífic secretari, com és 
en Jeroni Ferrer. 

-Efectivament. Nosaltres 
en som conscients i ho hem 
dit moltes vegades . És un 
luxe per a la Confraria 
tenir un element com ell: 
està plenament involucrat 
i identificat amb els nostres 
problemes, té una gran 
capacitat de treball i es 
troba altament capacitat 
per dur-lo endavant, això 

.. "'"..¡¡¡iiiii!~J sense comptar que a nivell 
humà en Jeroni és una 
persona encantadora. 

- Doncs, per molts 
d'anys. 



col-la bo ració 

Agraïment a la Policia 
Local del Capdepera 

El diumenge dia 19 d'octubre vàrem rebre, 
al nostre domicili particular i en ple dia, la visita 
inesperada d'un lladre. Aquest, mentre nosaltres 
érem fora del poble i la nostra filla major era a 
dinar amb els padrins, va aprofitar per forçar la 
porta d'entrada i, amb tot el temps del món, va po
der triar totes la joies i altres coses que va voler. 

Una vegada que es va donar part a la 
Guàrdia Civil i a la Policia Local, va començar una 
ràpida recerca del lladre. Aquesta recerca es va 
fer amb tanta eficàcia, que es va poder detenir 
l'individu i, una vegada haver passat tots els tràmits 
burocràtics, vàrem recuperar tot el botí. 

Per això, el motiu d'escriure aquestes línies, 
es per fer públiques les nostres mostres 
d'agraïment a la Guàrdia Civil i a la Policia Local 
de Capdepera. Aquest últim cos va demostrar una 
gran professionalitat i preparació. Voldria desta
car la bona tasca realitzada pels membres que 
¡:¡quest clil'l estl'lven de servei i, en particular, a Ale
jandro de Brito, Bartomeu Fermíndez i Joan Bauzà. 
Crec que és just i necessari que la gent del poble 
sàpiga que a Capdepera tenim uns bons policies que 
faran sempre el possible per poder ajudar-nos amb 
el que sigui. 

Pep Serra Bonnín 

'[)~ 

LLEVANT 
Articles de menatge 

Li feim la seva pintura, en 
qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta,12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 
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Com sigui que es veuen molts de 

rètols de venda i lloguer 

d'informació, és a dir que hi ha moltes 

vivendes disposades a canviar de 

mans, se'ns ha passat pel cap que 

l'Ajuntament podria estalviar-se la com

pra de terrenys i l'edificació de noves 

vivendes fent d'intermediari entre els 

venedors i llogueters i els necessitats 

d'aixopluc. A més d'evitar més 

construccions, de les quals anam més 

que sobrats, potser, fins i tot, 

s'estalviarien doblers. 

Aquesta és la nostra proposta i 

savis té Roma per trobar la manera més 

escaient de fer-ho i resoldre els 

tecnicismes i les traves burocràtiques 

pertinents. 

prem1 
Cap Vermell 2003 

Ja hem triat! 
La junta de la revista Cap Vermell, té el 

plaer d'anunciar -vos que ha pres la decisió 
d'atorgar el premi Cap Vermell 2003 a 

C. C Banda de MLÍslca de Capdepera 

Pensam que enguany, l'hem tornada a encertar! 



capdepera fa 20 anys 

Fa 2~ anys, 
deia ... 

Cap Vermell, no 35, novembre de 1983 
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- Dins una cova del torrent de Canyamel, prop de 
n'Anyana, uns nins hi trobaren un grapat d'ossos que 
semblen humans i que podrien tenir uns cent anys 
d'antiguitat. Són a l'Institut Anatòmic i Forense i 
l'assumpte està en mans del Jutjat. 

- L'Associació de Veïnats de sa Font de sa Cala 
ha renovat la junta. El nou president és en Biel Gam un dí 
"Bunyoler". 

- També aquest curs, 1 'Ajuntament patrocina classes 
de solfeig i català. Una novetat esperançadora és la 
presència de devers deu mestres de s'Alzinar a les 
classes de català, molts d'ells de parla castellana. 

En portada 
En el novembre de 1983, en Joan Rai ens Entrevistes 

oferia es Pou des Camí dins una urna de vidre. " ... Així Fa vint anys, parlàrem amb Salvador Vera Rin
com guardam les flors seques", deia, com a clam per cón, cel ador de port i pesca de Cala Rajada -
a la seva conservació, davant la previsió que aquest contramestre-, amb motiu del seu trasllat a Palma. 
element de 1' arquitectura tradicional i etnològica havia Aquestes són algunes de les coses que ens va dir: "Si 
de desaparèixer amb les obres de lar---------------- he sol·licitat el trasllat ha 
nova carretera. estat per raons molt 

Porta/et 
Aquest mateix assumpte 

ocupava el Portalet, sota el títol de 
Rèquiem per a un pou, i volia ser 
això: un plany per aquella fita que 
tots els gahellins ens troham- en
cara avui, afortunadament - com a 
benvinguda al nostre poble. La veu 
d'alarma, entre d'altres coses féu 

' 
possible que es trobàs una solució 
per preservar es Pou des Camí. 

Grumallons 
Joan Pascual, aleshores 

batle de Capdepera, ens venia a dir 
que no hi veia solució, i que es Pou 
des Camí tenia els dies comptats. 

\ 

particulars, però mai perquè 
no em trobàs a gust a Cala 
Rajada. Si per mi fos, no me 
n 'anzna (. .. ) Els petits 
problemes que han anat 
sorgint (amb la Confraria de 
Pescadors) hem procurat so
Lucionar-Los d'acord mutu 
(. . .) Si en alguns moments i 
sectors determinats ha existit 
manca d'enteniment entre les 
Forces Armades i el poble al 
qual serveixen, ha estat per 
manca de coneixement mutu. " 

Altres seccions 
- Per què? 
- Dècimes afuades. 

tor de Son Perdiu 
Es Pas-

De la seva banda, Antoni 
Sureda, director de s'Alzinar, ens .així CO'Tl7: guardam les flors seques - L'esvoranc: Una festa per a 
parlava de la baixa d'un mestre. .._ ________________ ...J la reflexió. Joan Rai 

Finalment, en Marce López ens feia cinc - Agenda 
cèntims de la lenta agonia d'una Comissió de Cultura -La Sala (extracte d'acords del Ple de l'Ajuntament) 
Esports i Esplai creada un any enrere i que, de fet, havi~ - Convocatòria de la Primera Mostra Literària de 
mort abans de néixer. l'Esperança, organitzada per "Cap Vermell". 

Plaça des Sitjar 
-Entre el22 i el23 d'octubre qualcú va tirar a baix 17 

peces de marès dels merlets de la muralla del Castell. 
Les queixes no tardaren a arribar a la Sala i, després de 
set mesos de passar el Castell al poble, s'ha convocat 
la primera reunió del Patronat per dia 23 de novembre. 
Ja passa d'hora. 

- Materials per a la nostra història: Aventures 
desventures d'en Serafí Nebot. Pep Terrassa. 

- Per la pau, ara: El desperador. Gregori Mateu 
- Si vols la pau ... Joan Coll i Pons 
- Mà negra. Mateu Gili 

- Esports 
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F L ORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

_____ _ per Felip Esteva Castro 

TÀXON: CROCUS CAMBESSEDESII 
FAMÍLIA: IRI.DÀCIES 
NOM COMÚ: SAFRÀ BORD 
COMUNITAT: espècie que es troba pertot arreu, però generalment en la CL. ONONIDO
ROSMARINETEA o en la CL. ASPLENIETEA TRICHOMANIS 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Herba que hi és tot 1 'any. Amb bulb. 

. •. 

~~-

.. ~~~ 
Fulles linears amb una línia central blanca. Flors amb sis pètals, que solen ser.-------------..., 
una mica blanquinosos o violetes, amb retxes quasi negres a l'envers 

FLORACIÓ: D'octubre a febrer 

' HÀBITAT: A les altures es comporta com una espècie fissurícola, es troba 
entre les escletxes de les roques i als talussos. A les parts mès baixes la 
trobam a les clarianes dels boscos i garrigues. Comporta qualsevol tipus de 
sòl (calcari i silici) i qualsevol altura. 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies ( Mallorca i Menorca) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: És una espècie que es troba un 
poc pertot, l'hem vista sobretot als peus de penyals i talussos sempre una 
mica ombrívols. A sa Mesquida-es Freu (des de 50 a 250 mts) sa Mesquida
Cala Torta, es Far, puig de ca'n Mateu, puig de s'Àguila, puig Negre-Cova 
Negra, es Cingle-Talaia Nova, Cutrí, puig de ses Buines, puig de ses Fites 

OBSERVACIONS: És un bell endemisme que per la seva abundància passa 
quasi desapercebut. No corr perill. .............. __ -., _______ __. 


